
هفته نامه 
اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی

شماره 350
دوشنبه 11 دی ماه 1396

سال بیست و ششم
3000 تومان 

سرمقاله

حسین مرادی 
سردبیر

از ساخت  بر حمایت  تمرکز کشورها  و  مهم ترین محور  دنیا  در  امروزه 
برندهای بین المللی در جهت رونق بخشیدن به ظرفیت های تولیدی در 
هر کشور می باشد؛ از این رو چنین سیاست گذاری کلانی که ده ها سال 
است در سطح دنیا در حال پیاده سازی می باشد، توانسته بازارهای جهانی 
را نیز در تملک کشورهای صاحب برند دربیاورد. با نگاهی به برندهای 
تولیدی در جهان و میزان استقبال مصرف کنندگان در سراسر دنیا از این 
برندها می توان تا حدود زیادی به نقش برند سازی در حوزه های مختلف 
از صنایع بزرگ صنعتی مانند خودرو گرفته تا صنایع غذایی و حتی ایجاد 
برند در حوزه گردشگری در سطح مناطق مختلف در این دهکده خاکی 

رسید.
بی شک ما ظرفیت های تولیدی بزرگ  و فعالی که در مناطق آزاد کشور 
مناطق،  این  در  تولیدی  فعالیت های  مشوق های  به  توجه  با  و  داریم 
و  دولت  حمایت  با  و  برندسازی  مقوله  به  بلندمدت  نگاهی  با  می توان 
خصوصا سازمان های مناطق آزاد کشور از صنایع مختلف در این مناطق 

به این امر دست پیدا کرد.
15همسایه  وجود  کنار  در  کشور  داخل  بزرگ  مصرفی  ظرفیت  مسلما 
ایران که خود دارای پتانسیل بسیار بزرگی هستند و با نگاهی عمیق تر 
بر کشورهای همسایه که غالبا اقتصاد واردات محوری دارند، انگیزه های 
تولیدکنندگان و فعالین اقتصادی در مناطق آزاد را به دستیابی به این بازار 

بزرگ و پر سود دوچندان می کند.
شاید یکی از مدل های برندسازی در مناطق آزاد کشور می تواند فعالیت 
عمده  ایران  شرقی  همسایه  کشورهای  اغلب  باشد؛  پوشاک  حوزه  در 
در  می کنند،  تامین  چین  یا  و  ترکیه  کشور  از  را  خود  پوشاک  نیازهای 
صورتی که ما ظرفیت های بسیار خوبی در این خصوص در مناطق آزاد 
آزاد  مناطق  در  پوشاک  تولیدکنندگان  اکثر  هستیم.  دارا  ماکو  و  انزلی 
حمایت  و  کمک  کمی  با  را  خود  تولیدی  ظرفیت های  افزایش  توانایی 
این  در  برندسازی  کنار  در  و می توانند  دارند  راحتی  به  دولت،  از طرف 
حوزه هم قسمت بزرگی از بازار پرمصرف داخلی را در رقابت با رقیبان 
خارجی بگیرند و هم نگاهی ویژه به امر صادرات داشته باشند؛ بی تردید 
تنها خلاء موجود با توجه به کیفیت تولیدی و وجود نیروی انسانی ماهر 
در داخل مناطق آزاد و همچنین تکنولوژی و ماشین آلات مدرن و به روز، 
عدم حمایت دولت در خصوص برندسازی از تولیدکنندگان است، شاید 
بتوان با یک تغییر رویکرد در مناطق آزاد کشور نگاه ویژه ای به فعالین 
و کارآفرینان برندساز داشت و در کنار مشوق هایی که در حوزه تولید در 
این مناطق وجود دارد، حمایت های ویژه ای هم از این دست محصولات 

کرد. 
قطع به یقین ایجاد برندهای موفق و تشویق برندسازان می تواند چرخه 
اقتصادی و فعالیت مالی کلانی را در کشور به سمت مناطق آزاد روانه کند 
و به تبع در کنار این چرخه مالی، رونق اقتصادی و تکمیل زیرساخت ها 

در مناطق آزاد کشور رونق چشمگیری خواهد داشت.

لزوم ایجاد برند با حمایت سازمان های 
مناطق آزاد کشور در جهت رونق تولید

شورایعالی  دبیر  و  رئیس جمهوری  مشاور  بانک،  مرتضی  دکتر 
با  خود  خبری  نشست  اولین  در  اقتصادی  ویژه  و  آزاد  مناطق 
قومیتی در کشور،  تنوع  به  توجه  با  بیان داشت:  اصحاب رسانه 
نظر  از  ایران  البته  و  است  تاکید  مورد  گردشگری  افزایش 
اقتصادی و سیاسی یک کشور مستقل است و انسجام بین اقوام 

مختلف زمینه ساز تشکیل ملت واحد می شود.
دبیر شورایعالی مناطق آزاد با اشاره به وجود هفت منطقه آزاد و 
هجده منطقه ویژه اقتصادی فعال افزود: باتوجه به عناصری که 
در ضرورت وجود مناطق آزاد و ویژه است، باید از این ظرفیت 
البته  گرفت.  پیش  در  را  مناطق  متوازن  توسعه  و  کرد  استفاده 
کار  دستور  در  ویژه  منطقه  دوازده  و  جدید  آزاد  منطقه  هشت 
مجلس است که امیدواریم با برنامه ریزی حساب شده نسبت به 

تشکیل مناطق کار کرد .
مورد  اعتبارات  و  زیرساخت ها  نمودن  فراهم  کرد:  تصریح  وی 
باید  که  است  اقداماتی  مهم ترین  از  آزاد  مناطق  برای  نیاز 
ویژه ای  اعتبارات  نیست  قرار  دولت  البته  گیرد،  قرار  مدنظر 
و  مردمی  منابع  بر  باید  پس  دهد،  ارائه  زیرساخت ها  برای 
باید  بنابراین  و  برد  پیش  را  کار  خارجی  و  داخلی  سرمایه گذار 
توسعه  کار  و  گرفت  درنظر  را  ظرفیت ها  مناطق  توسعه  برای 

را پیش برد.
گمرکی  امتیازات  اقتصادی  ویژه  مناطق  گفت:  بانک  مرتضی 
قرار  استفاده  مورد  مشخص  فعالیت  برای  می توانند  پس  دارند، 
گرفته و به صورت تخصصی کار را پیش برد و با متولی مشخص 
و سرمایه گذاری، تعداد آنها افزایش یابد، ولی باید کار به صورت 

منطقی و حساب شده انجام شود.
آزاد،  مناطق  در  بانکی  و  پولی  فرصت های  خصوص  در  وی 
از جمله فعالیت هایی که در قانون مناطق آزاد  خاطرنشان کرد: 
است  کشورها  سایر  با  پولی  و  بانکی  روابط  توسعه  شده،  دیده 
ارتباط  در  خود  اهداف  به  نتوانستیم  تاکنون  بخش  این  در  که 
هنوز  مرکزی  بانک  اما  برسیم،  دنیا  با  بانکی  روابط  توسعه  با 
آئین نامه را نداده، ولی به تازگی آئین نامه ای توسط بانک مرکزی 
ارائه گردیده، که  تدوین شده و برای اظهارنظرهای کارشناسی 
روابط  توسعه  برای  را  راه  دولت،  در  آن  تصویب  با  امیدواریم 

بانکی با دنیا باز کنیم.
وی در ادامه با اشاره به ضرورت راه اندازی بورس بین المللی در 
را  بین المللی  بورس  باید  که  نظر می رسد  به  آزاد گفت:  مناطق 

ضرورت راه اندازی بورس بین المللی برای افزایش تبادلات مالی و پولی با دنیا

برای افزایش تبادلات مالی و پولی با دنیا راه اندازی کرد.
از  یکی  صادرات  موضوع  داد:  ادامه  رئیس جمهوری  مشاور 
نگاه  اگر  که  است  کلان  اقتصاد  نیاز  و  کشور  کلان  مباحث 
ایستایی خواهیم  دچار  داخل  در  نباشد  بازارهای جهانی  به  ما 
صادرات  جای  به  بیشتر  اقتصادی  فعالان  نگاه  البته  شد، 
بنابراین  شده ایم،  داخلی  بازار  بر  متمرکز  و  بود  واردات  به 
را  شرایط  باید  پس  باشد،  ما  فعالیت  مانع  می تواند  نگاه  این 
بر  متمرکز  و  هدفمند  واردات  که  باشیم  مطمئن  و  داد  تغییر 

باشد. صادرات 
وی ادامه داد: ایجاد مشوق ها برای صادرات بسیار مهم است، در 
سال ٩٢ صادرات مناطق آزاد 1٩٠میلیون دلار بوده که هم اکنون 
موظف هستیم یک میلیارد دلار صادرات داشته باشیم که حتما 
به این رقم می رسیم، اگرچه با توجه به اهداف راه طولانی است.

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی افزود: میزان واردات 
صادرات  میزان  دلار  ٧٧میلیون  و  دلار  1٩میلیون  ویژه  مناطق 

دكتر كردی در آئين كلنگ زني هتل بين المللي 
سدس منطقه آزاد چابهار بيان داشت:

در دیدار نمایندگان مجلس
 با انصاری لاری صورت گرفت:

سرلشکر رحيم صفوی دستيار 
و مشاور عالی مقام معظم  رهبری 

در بازدید از منطقه آزاد انزلی:

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم 
بيان داشت:

اتصال راه آهن
 به بندر کاسپین 

اساسی ترین فعالیت 
در راستای توسعه 

زیر ساخت های 
حمل و نقل 

و افزایش صادرات

چابهار در آینده نزدیک 
به قطب گردشگری 
کشور تبدیل می شود

تاکید بر اصلاح 
قوانین گردشگری 

برای توسعه مناطق آزاد

کار فرهنگی 
با برنامه ریزی بلندمدت 

نتیجه بخش خواهد بود
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مشاور رئيس جمهوری در نشست خبری با اصحاب رسانه مطرح كرد:

دبير شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در نشست خبری بيان داشت:

صفحه 4 را بخوانيد

همسفر شما در پروازهای کیش ایر
هفته نامه 

Your fellow airline in Kish Air

صفحه 6 را بخوانيد

صفحه 3 را بخوانيد
همين صفحه را بخوانيد

گفت وگو با اسماعیل زمانی رئیس هیات 
مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد اروند:

منطقه آزاد اروند 
یک فرصت استثنایی 

و در حال شکوفا شدن است

فرضیه دروازه واردات 
زاددر خصوص مناطق آزاد غلط است
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شود

مشاور رئيس جمهوری
 در بازدید از منطقه آزاد كيش 

تاكيد كرد:

و  آزاد  مناطق  در  صنعتی  1٢٠٠واحد  اینکه  ضمن  است؛  بوده 
در جهت  لذا  مستقر شده اند،  ویژه  مناطق  در  ٧٧٠واحد صنعتی 

توسعه مناطق گام های ویژه ای برداشته شده است.
فرصت های  نیز  ترانزیت  بخش  در  اینکه  بیان  با  بانک  مرتضی 
مناسبی در مناطق آزاد وجود دارد، خاطرنشان کرد: در این بخش 
در  اساس  این  بر  کرد،  استفاده  بنادر  ظرفیت های  از  می توان 
کیش بندر جدیدی در حال ایجاد است که ظرفیت بارگیری تا 

۳5هزارتن افزایش خواهد یافت.
مناطق  طریق  از  دلاری  1٢میلیارد  صادرات  به  اشاره  با  وی 
آزاد اظهارداشت: درباره ایجاد مناطق آزاد جدید که در لایحه 
برقرار  مجلس  و  دولت  بین  خوبی  تعامل  است،  ۸مورد  دولت 

است.
دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی خاطرنشان کرد: هر 
اما  فعال می شوند،  متولی  به سازمان  توجه  با  ویژه  مناطق  چند 
برخی دستگاه ها نتوانستند در این زمینه فعال شوند و ما در این 

خصوص ارزیابی دوباره در دستور کار داریم.
در  شده  ثبت  شرکت های  فعالیت  کرد:  تاکید  بانک  مرتضی 
این  در  است.  مقررات  خلاف  اصلی  سرزمین  در  آزاد  مناطق 
قرار  کار  دستور  در  شرکت ها  این  فعالیت  لغو  و  شناسایی  میان 
دارد. طی ۴سال گذشته حدود 5میلیارد و ۴٠٠میلیون دلار مجوز 
دلار  ۸٠٠میلیون  حدود  که  شد  صادر  خارجی  سرمایه گذاری 

نهایی شد.
وی با رد این تئوری که مناطق آزاد دروازه ورود کالاهای قاچاق 
هستند، گفت: قاچاق با فعالیت مناطق آزاد سازگار نیست؛ اگرچه 
به صراحت نمی توان گفت که هیچ قاچاق و تخلفی در ورود کالا 
انجام نمی شود، اما فرضیه دروازه واردات غلط است؛ ولی برای 
آن که ابهامات در رابطه با موضوع قاچاق برطرف شود، پنجره 

واحد گمرکی تفاهم شده است.
ویژه  و  آزاد  مناطق  شورایعالی  دبیر  و  رئیس جمهوری  مشاور 
اقتصادی گفت: در عین حال، برای رفع دغدغه های مقام معظم 
سال  پایان  تا  و  است  انجام  حال  در  ارزشمند  کار  این  رهبری 
شد؛ ضمن  خواهد  مستقر  خروجی  و  ورودی  مبادی  در  گمرک 
ثبت  تا هیچ شرکت  کنترل لازم صورت خواهد گرفت  این که 
کند  فعالیت  مناطق  این  از  خارج  نتواند  آزاد  مناطق  در  شده ای 

زیرا این کار غیرقانونی است.
 وی وجود 1٠٠شرکت صوری در منطقه آزاد کیش را رد کرد.
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کار فرهنگی با برنامه ریزی بلندمدت نتیجه بخش خواهد بود
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم بیان داشت:

زار  موسیقی  لافت،  تاریخی  بندر   قدیمی 
دستی  صنایع  و  طولانی  عمر  با  جزیره نشینان 
بانوان هنرمند قشمی و حتی حوزه های عمرانی 
آمیخته  آن  تاریخی  فرهنگ  با  نیز  منطقه  این  

شده اند.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم گفت: وقتی 
فرهنگ رشد پیدا کند همه حوزه ها نیز در مسیر 

موفقیت حرکت خواهند کرد.
او گفت: برای توسعه بخش فرهنگی در جزیره 
تجهیز  کتابخانه  به  را  جزیره  9روستای  قشم 
کردیم در حالی که قبل از آن 1روستای جزیره 

فقط از مزایای کتابخانه بهره مند بود.
عنوان  به  جزیره  روستاهای  به  آبرسانی  از  وی 
آزاد  منطقه  سازمان  اقدامات  از   دیگری  بخش 
قشم طی حدود سه سال گذشته نام برد و افزود:  
ابتدا در قشم 3روستا از نعمت آب شرب بهره مند 
بودند و با اقدامات جهادی انجام شده هم اینک 
از مجموع ۶۷روستای جزیره قشم تنها ۴روستا 

هنوز به آب آشامیدنی دسترسی ندارند.
افزود:  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
را  مردم  نیازهای  ابتدایی ترین  که  برماست 
برای  مردم  همه  نیاز  راه  و  آب  کنیم،  برآورده 

زیستن است .
حمیدرضا مومنی براساس تفویض اختیاری که 
از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی دریافت نموده 
و  فرهنگ  جدید  مدیرکل  کمساری  علیرضا  از 
ارشاد اسلامی قشم خواست با حمایت سازمان 
منطقه آزاد و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
و  ساماندهی  راستای  در  را  مدونی  سیاست 
به کار  ارتقای شاخص های فرهنگی در جزیره 

گیرد.
علیرضا  معارفه  همچنین  آئین،  این  ادامه  در 
جهانی  ژئوپارک  مدیر  سمت  به  امری کاظمی 
از  تودیع حمیدرضا محسن پور که پیش  قشم و 

این عهده دار این سمت بود هم انجام شد.

رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه 
حمیدرضا  جدایی  تاسف  اظهار  با  قشم  آزاد 
از سازمان منطقه آزاد قشم به دلیل  محسن پور 
ادامه تحصیل، از وی تقدیر و تشکر ویژه نمود 
جز  به  دلیلی  هر  محسن پور  آقای  اگر  گفت:  و 
ادامه تحصیل در یک دانشگاه معتبر بین المللی 
درخواست  با  داشتند،  خود  حضور  عدم  برای  را 

ایشان موافقت نمی کردم.
وی از مدیر پیشین ژئوپارک منطقه آزاد قشم که 
با تلاش های شبانه روزی خود موجب ثبت مجدد 
قشم در لیست ژئوپارک های جهانی یونسکو شد، 
مزایای  بزرگترین  از  یکی  گفت:  و  کرد  تشکر 
بین المللی قشم ثبت مجدد ژئوپارک این منطقه 
باید  و  است  جهانی  ژئوپارک های  لیست  در 
همچنان برای حفظ این عنوان تمام تلاش خود 

را به کار ببریم.
نشست  برای  قشم  3روزه  میزبانی  از  وی 
در  یونسکو  آموزشی  کارگاه  و  بین المللی 
بهمن ماه امسال خبر داد و افزود: برنامه توسعه 
حضور  با  جهان  و  منطقه  ایران،  ژئوپارک های 
بیش از 20کشور از سراسر دنیا در قشم برگزار 
قاطع جمهوری  عزم  دهنده  نشان  که   می شود 
اسلامی ایران در توسعه فلسفه حفاظت از میراث 
توسعه  و  فرهنگی  و  طبیعی  شناختی،  زمین 
خواهد  میراث  این  از  استفاده  با  محلی  جوامع 
مرکز  عنوان  به  ژئوپارک  این  تائید  به  و  داشت 
یونسکو  طرف  از  منطقه  ژئوپارک های  توسعه 

منجر خواهد شد.
حاضر  حال  در  افزود:  مومنی  حمیدرضا 
12۷ژئوپارک جهانی در 35کشور به ثبت رسیده 
است که در این بین ژئوپارک جهانی قشم تنها 
و  مرکزی  آسیای  منطقه  در  جهانی  ژئوپارک 

غربی است.
وی ادامه داد: با توجه به اهمیت و نقش کلیدی 
ژئوپارک جهانی قشم در راهبری موضوع توسعه 

صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل  حسینی،  جعفری  امین  سیدمحمد 
دستی و گردشگری سازمان منطقه آزاد قشم از آغاز اجرایی شدن طرح 
پویش همگانی »روستای من« با مشارکت 320دانش آموز در روستای 
با  زینبی جزیره قشم خبر داد و گفت: نخستین گام پویش همگانی 
عنوان روستای من به ابتکار اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
پرورش  و  آموزش  اهتمام  و  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  گردشگری  و 
شهرستان قشم و دهیاری ها و از همه مهم تر اتحاد دانش آموزان دختر 
این روستا  اول دبیرستان در  ابتدایی و دوره  و پسر مقاطع تحصیلی 

اجرا شده است.
دانش آموزان  مشارکت  من،  روستای  طرح  اجرای  از  افزود: هدف  او 
مراکز  و  اماکن  پاکی  و  بهداشت  نظافت،  ارتقای  برای  روستایی 

گردشگری در روستاهاست.
به  مردمی  طرح  این  اول  چراغ  اینکه  به  اشاره  با  حسینی  جعفری 
همت یونس احمدی، دهیار پرتلاش زینبی در این روستا اجرا شد و 
عطر آن به زودی در تمام روستاهای جزیره منتشر خواهد شد،افزود: 
طرح روستای من به عنوان یک اقدام ارزشمند فرهنگی طی روزها و 
هفته های آینده با هدف انتقال عطر روشنایی و پاکی به همه کوچه ها 
و محله های ۶۷ روستای جزیره قشم در تک تک روستاها اجرا خواهد 

شد.
وی اظهار کرد: بیشتر روستاهای جزیره قشم از ظرفیت های ارزشمند 
و  تمیزی  به  که  من  روستای  اجرای طرح  و  برخوردارند  گردشگری 
نظافت بیشتر روستاها منجر می شود، نقش مهمی در جذب گردشگران 

خواهد داشت.
براساس  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  اینکه  اعلام  با  حسینی  جعفری 
با  گذشته  سال  سه  طی  سازمان  این  مدیرعامل  سیاستگذاری های 
اجرای اقدامات موثر موفق شد نام ژئوپارک قشم را بار دیگر در لیست 
موفقیت  این   کسب  از  پس  گفت:  دهد،  قرار  جهانی  ژئوپارک های 
روستایی  جوامع  نقش آفرینی  برای  زیادی  تلاش های  بین المللی، 
برگزاری  با  جزیره  مختلف  نقاط  در  گردشگری  مهم  فرآیندهای  در 

دوره های آموزشی به اجرا درآمده است.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری سازمان منطقه 
آزاد قشم از راه اندازی کاشانه های مهمان در بیشتر روستاها، تقویت 
فضای کسب و کار با هنر صنایع دستی، برگزاری جشنواره های بومی 
اقداماتی  عنوان  به  من  روستای  طرح  اجرای  همچنین  و  محلی  و 
از مسیر  برای مشارکت جوامع محلی در فرآیندهای حوزه اقتصادی 

گردشگری نام برد.

چراغ پاکی در ۶۷روستای 
جزیره روشن می شود

مدیرکل میراث فرهنگی و گردشگری 
سازمان منطقه آزاد قشم خبر داد:

مدیر اجتماعی و سلامت
 سازمان منطقه آزاد قشم خبر داد:

همیاری سازمان منطقه آزاد قشم 
و انجمن معتادان گمنام کشور برای 

درمان بیماران جزیره
تراب ذاکری، مدیر اجتماعی و سلامت سازمان منطقه آزاد قشم از 
 )NA( برنامه همیاری این مدیریت با انجمن معتادان گمنام کشور
و  داد  خبر  قشم  جزیره  در  بیماری  این  به  مبتلا  افراد  نجات  برای 
گفت: دوره های آموزشی ترک اعتیاد از سوی انجمن معتادان کشور 
در قشم که نخستین جلسه آن اول دی ماه امسال در تالار وحدت 
ادامه  نشست  یک  ماه  هر  و  سال  پایان  تا  شد،  برگزار  قشم  شهر 

خواهد یافت.
»نجات یک معتاد، نجات یک ملت است« سخن ارزنده حضرت امام 
باورند که  این  بر  آن  اعضای  و  است  انجمن  این  خمینی )ره( شعار 

بدون مصرف مواد مخدر هم می شود به زندگی ادامه داد.
به گفته مدیر اجتماعی و سلامت سازمان منطقه آزاد قشم، 2۴0نفر 
از بیماران حوزه اعتیاد، خانواده آنان و علاقه مندان به این مبحث در 
در  مدیریت  این  با حمایت  که  انجمن  این  آموزشی  دوره  نخستین 
تالار وحدت شهر قشم برگزار شد، شرکت کردند و از مباحث مطرح 

شده بهره بردند.
او گفت: بازگو کردن مطالب برای نجات بیماران اعتیادی از سوی اعضای 
این انجمن که خود نیز پیش از این گرفتار اعتیاد بودند تاثیر بسیار مهمی 
بر روی شرکت کنندگان دارد و افراد بیمار با چشم خود سلامت افراد 

گرفتار اعتیاد را می بینند و به نجات خود هم امیدوار می شوند.
ذاکری با اعلام اینکه در این دوره های آموزشی تلاش می شود فرد 
این  از  پس  افزود:  برسانند،  یافتن  نجات  باور  به  را  اعتیاد  گرفتار 
مرحله تلاش ها برای هدایت این افراد به جامعه کار، خانواده و در 
نهایت اجتماع آغاز می شود که نتیجه آن نجات یک معتاد یا یک 

ملت خواهد بود.
به گفته وی، روح و جسم فرد بیمار باید با دوره های آموزشی و به 
باور رساندن فرد معتاد با هم درمان شود و جامعه نیز می بایست در 
سلامت  به  و  داده  هم  دست  در  دست  بیماران  این  نجات  فرآیند 

جامعه کمک کنند.
در جزیره قشم  اعتیاد  ترک  آموزشی  دوره های  گزارش،  این  به  بنا 
آزاد قشم  اجتماعی و سلامت سازمان منطقه  با مشارکت مدیریت 
نجات  برای  مناسب  بستر  ایجاد  هدف  با  گمنام  معتادان  انجمن  و 
روح و جسم این بیماران تا پایان امسال و هر ماه یک نشست ادامه 

خواهد داشت.

آفریقا،  شمال  و  خاورمیانه  منطقه  ژئوپارک های 
یونسکو، این نشست بین المللی و کارگاه آموزشی 
تخصصی براساس توافق سازمان منطقه آزاد و 
برنامه  و  سو  یک  از  قشم  جهانی  ژئوپارک 
بین المللی علوم زمین و ژئوپارک های یونسکو از 

سوی دیگر در این جزیره برگزار می شود.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم از حمیدرضا 
در  را  سازمان  این  نمود  درخواست  محسن پور 
آموزشی  کارگاه  و  بین المللی  نشست  برگزاری 

یونسکو در قشم همراهی نماید.
به  کاظمی  امری   علیرضا  برای  همچنین  وی 
عنوان مدیر جدید ژئوپارک جهانی قشم و عضو 
آرزوی  یونسکو  جهانی  ژئوپارک های  شورای 
ژئوپارک  نمود و خواستار حفظ و توسعه  توفیق 

جهانی قشم شد.
همچنین در این  مراسم و با حکم رئیس هیات 
قشم،  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل  و  مدیره 
صابر قهرمانی به سمت مدیر کل جدید ورزش و 
جوانان سازمان منطقه آزاد قشم معرفی گردید و 
از خدمات جعفر قدیری نوفرست که پیش از این 

عهده دار این سمت بود، تقدیر شد.
به گفته مدیر عامل سازمان  منطقه آزاد قشم، جدایی 
جعفر قدیری نوفرست از سازمان منطقه آزاد قشم 
به دلیل مشکلات خانوادگی وی انجام شد و نبود 
وی را سلب توفیقی از سازمان برشمرد و برای صابر 

قهرمانی در سمت جدید آرزوی توفیق کرد.
سمت  در  قهرمانی  صابر  عملکرد  از  مومنی 
مدیریت رفع تصرف اراضی ملی تقدیر و اقدامات 

وی را در این حوزه قابل دفاع برشمرد.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم در ادامه از 
جزیره  مردم  به  شایسته  خدمات رسانی  اهمیت 
با  دارند  وظیفه  مسئولان  افزود:  و  گفت  سخن 
تمامی  علی رغم  مردم  برای  خود  تلاش  تمام 

محدودیت منابع موجود کار کنند.
وی حوزه سلامت جوانان را در جزیره قشم بسیار 
قشمی  جوانان  بین  در  گفت:  و  شمرد  بر  مهم 
استعدادهای فراوانی وجود دارد و باید تلاش شود 
سطح  ارتقای  برای  و  شناسایی  پتانسیل ها  این 

دانش آنان تلاش کنیم.
اظهار  جوانان  مسکن  بحث  به  اشاره  با  مومنی 
داشت: فراهم نمودن امکان مسکن برای جوانان 
حال  در  که  است  برخوردار  ویژه ای  اولویت  از 

برنامه  ریزی های مثبت در این حوزه هستیم.
رئیس هیات مدیره سازمان منطقه آزاد قشم از 
را صرف هزینه  اقدامات در حوزه جوانان  جمله 
10میلیارد ریال در حوزه آموزش و پرورش بخش 
ورودی  داد:  ادامه  و  برد  نام  مرکزی  و  شهاب 
کنکور از این بخش ها در سال گذشته 12نفر بود 

که امسال به ۴2نفر ارتقاء پیدا کرده است.
 براساس این گزارش آئین تودیع و معارفه مدیران 
با حضور  آزاد قشم  منطقه  در سازمان  واحد  سه 
علی اصغر کاراندیش معاون وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در مرکز بین المللی رشد قشم برگزار شد.

آئین تودیع و معارفه مدیران 3واحد منطقه آزاد 
حضور  با  قشم  رشد  بین المللی  مرکز  در  قشم 
علی اصغر کاراندیش معاون وزیر فرهنگ و ارشاد 
مدیره  هیات  رئیس  مومنی  حمیدرضا  اسلامی، 
و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم، معاونان، 

مشاوران و مدیران این سازمان برگزار شد .
سازمان  مدیرعامل  پیشنهاد  به  جلسه،   این  در 
منطقه آزاد قشم و طی حکمی از سوی سیدعباس 
صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی علیرضا 
ارشاد  و  فرهنگ  کل  مدیر  سمت  به  کمساری 

اسلامی منطقه آزاد قشم منصوب شد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حکم انتصاب 
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  جدید  مدیرکل 
است  کرده  امیدواری  اظهار  قشم  آزاد  منطقه 
بهره گیری  و  متعال  خداوند  از  استعانت  با  که 
و  کارآمد  نیروهای  و  موجود  ظرفیت های  از 
فرهیخته و تعامل با مسئولان و مدیران منطقه 
فرهنگ،  اصحاب  با  نزدیک  ارتباط  و  آزاد قشم 
هنر و مردم فرهنگ دوست و هنرپرور در جزیره 
قشم در مسیر رشد فضایل اخلاقی، شکوفایی و 
ایرانی موفق  اعتلای فرهنگ و هنر اسلامی و 

و موید باشند.
در این آئین همچنین از زحمات حجت الاسلام 
والمسلمین سیدمهدی موسوی اجاق که پیش از 
این عهده دار این سمت بود، تقدیر به عمل آمد.

رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه 
آزاد قشم در این مراسم، حوزه فرهنگ و ارشاد را 
حوزه ای آسیب پذیر برشمرد و اظهار داشت: کار 
بخش  نتیجه  بلندمدت  برنامه ریزی  با  فرهنگی 

خواهد بود .
حمیدرضا مومنی گفت: بسیاری از منویات نظام 
حوزه  در  تلاش  و  جهادی  کار  با  می توان  را 

فرهنگی محقق نمود.
فرهنگ های  تاریخی  قدمت  به  اشاره  با  وی 
میزان  باید  افزود:  قشم  جزیره  در  گوناگون 
تاثیرپذیری از دیگر فرهنگ های وارده را در این 

 منطقه به حداقل رساند.
داد:  ادامه  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
5میلیون  حدود  میزبان  سالیانه  قشم  جزیره 
گردشگر است و عید نوروز 95 و به تنهایی طی 
25روز به دلیل چهار روز هوای بارانی، ۶۴2هزار 

نفر مسافر و گردشگر وارد جزیره شدند.
حضور  و  قشم  گردشگری  موقعیت  گفت:  وی 
برای  فرصت  بهترین  منطقه  این  در  مسافران 
مسئولین فرهنگی است تا از این فرصت ها برای 
بر دیگر جوامع  تاثیرگذار فرهنگی  ارائه خدمات 

استفاده کنند.
قشم  آزاد  منطقه  سازمان  مدیره  هیات  رئیس 
اظهار کرد: مدیر موفق فرهنگی باید از فرصت ها 
تبیین فرهنگ مثبت مردم جزیره قشم و  برای 

انتقال آن به گردشگران استفاده کند.
وی افزود: در همه جای قشم می توان فرهنگ 
دیرینه را مشاهده کرد، به طوری که بادگیرهای 

مدیر کشاورزی و شیلات سازمان منطقه آزاد قشم اعلام کرد:

قشم پیشتاز تولید محصولات دریامحور

منطقه  سازمان  شیلات  و  کشاورزی  مدیر  عبدالهی،  حامد 
محصولات  تولید  زمینه  در  منطقه  این  پیشتازی  از  قشم  آزاد 
دریایی در راستای تحقق سیاست های ابلاغی اقتصاد مقاومتی 
منطقه  سازمان  گفت:  و  داد  خبر  کشور  آزاد  مناطق  میان  در 
جزیره  بومیان  ویژه  به  سرمایه گذاران  از  حمایت  با  قشم  آزاد 
تولید محصولات دریا محور و  را در زمینه  ارزشمندی  شرایط 

آبزی پروری در این منطقه ایجاد کرده است.
به گفته او، نخستین برداشت ماهی های سی باس از شش قفس 
پرورش ماهی در آب های این جزیره به ارزش بالغ بر 25میلیارد 

ریال از اواخر دی ماه جاری آغاز خواهد شد.
گفت:  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  شیلات  و  کشاورزی  مدیر 
ماهی های  از  برداشت  نخست  مرحله  در  می شود  پیش بینی 
با  ماهی ها  این  از  150تن  تا   120 حدود  قشم  در  سی باس 
برداشت  پرورشی  ۶قفس  از  ۶00گرم  تا   ۴00 تقریبی  وزن 

شود.
وی اعلام کرد: شرکت طلایه داران امین قشم به عنوان یکی 
شرکت های تحت حمایت سازمان منطقه آزاد اواسط خرداد ماه 
امسال 300هزار قطعه بچه ماهی سی باس با وزن 20 تا ۴0گرم 
از استان بوشهر با هدف ذخیره سازی در شش قفس خریداری 

کرد.
بچه  ذخیره سازی  از  هفت ماه  گذشت  با  کرد:  اعلام  عبدالهی 
ماهی ها در شش قفس دریایی در جزیره قشم، هم اینک ارزش 
یافته در قفس های دریایی در  تقریبی این ماهی های پرورش 

مدیر امور بنادر سازمان منطقه آزاد قشم مطرح کرد:

خیز قشم برای صادرات شمش روی تولیدی جزیره به کشورهای اروپایی و آسیایی
گفت:  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  بنادر  امور  مدیر  بهرامی،  پژمان 
بخش  عنوان  به  روی  خاک  500تُن  و  12هزار  حامل  کشتی 
نخست قرارداد خرید امسال شرکت ذوب و روی در اسکله کاوه 

جزیره قشم در جنوب ایران پهلو گرفت.
بار توسط دو دستگاه جرثقیل شناور،  او افزود: هم اکنون تخلیه 
دو  و  لودر، چهار دستگاه گرپ  دو دستگاه  20دستگاه کمپرسی، 

دستگاه قیف در حال تخلیه است.
مدیر امور بنادر سازمان منطقه آزاد قشم ادامه داد: این محموله به مبلغ 
2میلیون و ۶00هزار دلار از کشور ترکیه خریداری شد و پس از ذوب و 
احیا حدود 2هزار تن شمش روی تولید می شود که 100درصد محصول 

به ارزش ۶میلیون و ۶00هزار دلار به ایتالیا و اردن صادر می شود.
امسال  برای  روی  خاک  تن  120هزار  کرد:  تصریح  بهرامی 
خریداری شد که با توجه به مذاکرات انجام شده تا 500هزار تن 

افزایش است و ماهانه 20هزار تُن خاک روی وارد منطقه  قابل 
آزاد قشم می شود.

در  روی  شمش  300تن  و  هزار  هشت  تولید  به  اشاره  با  وی 

9۴0تُن  و  9هزار  جاری  سال  9ماهه  در  کرد:  اظهار  سال 1395، 
قبل  سال  مشابه  مدت  به  نسبت  که  شد  تولید  روی  شمش 

19درصد رشد داشته است.
بهرامی یادآوری کرد که شمش روی تولیدی در شرکت ذوب و 
روی منطقه آزاد قشم به پنج کشور ایتالیا، ترکیه، امارات، اردن، 

کره جنوبی و چین صادر می شود.
مجتمع ذوب و احیاء روی قشم از سال 13۷8 فعالیت خود را در 
زمینه تولید شمش روی آغاز کرد و هم اکنون 380نفر به صورت 
مستقیم و بیش از 2000نفر به صورت غیرمستقیم در این مجتمع 

مشغول به فعالیت می باشند.
قشم  آزاد  منطقه  سازمان  حمایت  تحت  تولیدی  مجتمع  این 
اسید  تُن  ۶0هزار  و  روی  شمش  تُن  2۴هزار  تولید  ظرفیت  از 

سولفوریک در سال برخوردار است.

حدود 25میلیارد ریال برآورد می شود.
برای  بر صادرات  دریایی علاوه  این محصولات  او،   گفته  به 

مصرف داخلی هم مصرف می شود.
اظهار  قشم   آزاد  منطقه  سازمان  شیلات  و  کشاورزی  مدیر 
اواسط  از  سی باس  ماهی های  پرورش  بعدی  دوره  داشت: 
اسفند ماه سال جاری با ذخیره سازی حدود ۶50هزار قطعه بچه 

ماهی در 12قفس دریایی آغاز خواهد شد.
وی افزود: در این طرح بالغ بر 120میلیارد ریال سرمایه گذاری 
به  15نفر  حاضر  حال  در  و  گرفته  صورت  خصوصی  بخش 

صورت مستقیم مشغول به کار می باشند.
مجموع  از  کشور  توسعه  ششم  برنامه  در  است  ذکر  به  لازم 
8۴تن  قشم  جزیره  قفس، سهم  در  ماهی  تولید  تن  200هزار 
منظور شده و این رقم نشان از ظرفیت بسیار بالای این  منطقه 

در بخش تولید محصولات دریامحور دارد.



اخبار - کیش

تاکید بر اصلاح قوانین گردشگری 
برای توسعه مناطق آزاد

اعضای فراکسیون گردشگری و مناطق آزاد مجلس شورای اسلامی 
منطقه  سازمان  مدیرعامل  انصاری لاری،  محمدابراهیم  با  دیدار  در 
آزاد کیش بر تلاش برای وضع یا اصلاح قوانین گردشگری در جهت 

توسعه مناطق آزاد تاکید کردند.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در این دیدار وجود ساحل و دریا را 
به عنوان ظرفیت بی بدیل جزیره کیش برای توسعه گردشگری خواند.
انصاری لاری با تاکید بر لزوم تغییر روش های کسب درآمد در جزیره 
کیش گفت: تاکنون فروش زمین به عنوان اصلی ترین محل کسب 
درآمد برای جزیره کیش بوده است و پیامد این موضوع برای کیش 

ساخت و ساز بیش از ظرفیت لازم بوده است.
ضرورتی  درآمد  کسب  روش های  تغییر  افزود:  لاری  انصاری 
اجتناب ناپذیر برای جزیره کیش است و می توان با تامین ملزومات در 
حوزه گردشگری و افزایش مشوق های سرمایه گذاری نسبت به ایجاد 

درآمدهای پایدار اقدام کرد.
دو  دریایی  سفرهای  افزایش  و  دریایی  گردشگری  داد:  ادامه  وی 
پتانسیل ارزشمند برای این جزیره مرجانی است که می توان در این 

حوزه با اجرای پروژه های نو آورانه برای گردشگران جاذبه ایجاد کرد.
توسعه گردشگری ورزشی از دیگر موارد مورد اشاره انصاری لاری در 

دیدار با نمایندگان مجلس بود.
در این دیدار اعضای فراکسیون گردشگری و مناطق آزاد مجلس نیز با 
تاکید بر تلاش های انجام شده در جهت اصلاح برخی قوانین و وضع 
قوانین جدید به منظور توسعه هر چه بیشتر گردشگری در مناطق آزاد 
از جزیره کیش به عنوان بهترین منطقه آزاد کشور در بین دیگر مناطق 

یاد کردند.
تعامل بیشتر مناطق آزاد با نمایندگان مجلس و ارتباط دو سویه در 
با ایجاد مسیرهای پروازی بین شهرهای مختلف  زمینه گردشگری 
نمایندگان مجلس  تاکید  مورد  از موضوعات  با جزیره کیش،  کشور 

شورای اسلامی در دیدار با مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش بود.
گفتنی است اعضای فراکسیون گردشگری مجلس شورای اسلامی در 
سفر دو روزه به کیش ضمن بازدید از مراکز گردشگری در نشست هایی با 
مدیرعامل و معاونان سازمان منطقه آزاد کیش در جریان برنامه ریزی های 

انجام شده برای توسعه گردشگری قرار گرفتند.
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دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور تاکید کرد: KISHکیش 

کیش بایدتبدیل به یک مرکز مالی بین المللی شود
مرتضی بانک، مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق 
آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی در سفر دو روزه خود به 
کیش در نشستی با مدیر عامل و معاونان سازمان منطقه آزاد 
کیش به تبیین ضرورت های توسعه جزیره کیش در حوزه های 

گردشگری و تجاری پرداخت.
آزاد  این جلسه گفت: منطقه  در  آزاد  مناطق  دبیر شورایعالی 
کیش نسبت به سایر مناطق آزاد پیوسته مورد توجه بیشتری 
بوده و این موضوع بر سنگینی بار مسئولیت مدیرعامل کیش 

می افزاید.
وی با اشاره به برنامه ها و افق هایی که مدنظر دکتر انصاری 
لاری است، گفت: دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد نیز برای 
است.  آماده  امور  تسهیل  جهت  در  همکاری  و  مساعدت 
ظرفیت های  از  باید  افق ها  و  اهداف  این  به  رسیدن  برای 
آزاد  مناطق  در  آنچه  لذا  و  شود  استفاده  هم  کشور  کلان 
تدوین، پیش بینی و هدف گذاری می شود باید از نظر علمی 
این  از  بالاتر  مراجع  در  بتوان  تا  باشد  دقیق  تخصصی  و 
می کنم  دعوت  همه  از  راستا  این  در  کرد.  دفاع  برنامه ها 
برای یک حرکت جهاد گونه و جدی با هدف توسعه مناطق 

آزاد آماده باشند.
مشاور رئیس جمهور تاکید کرد: گردشگری باید محور توسعه 
جزیره کیش باشد و همه ذی نفعان احساس کنند که کیش 
می تواند مقصد گردشگری آنها باشد. باید محور درآمدهایمان 
را مشخص کنیم که از کجاست. اگر محور درآمدهایمان را 
ابعاد  از  می توانیم  دهیم،  قرار  را هدف  آن  و  کنیم  مشخص 
مختلف آن بهره برداری کنیم تا موفق به ایجاد درآمد پایدار 

شویم.
مرتضی بانک گفت: کیش باید یک مرکز مالی بین المللی شود 
که در این راه بانک های خارجی می توانند نقش مکمل را ایفا 
کنند. همچنین برای ایجاد یک مرکز بین المللی بورس برای 

مناطق آزاد نیز باید تلاش شود.
مناطق  اصول کلان  در  رویه  ادامه وحدت  در  رئیس جمهور  مشاور 
برای  را خط مشی صحیح  بهتر  عملکرد  ارائه  رقابت جهت  و  آزاد 
از  گردشگری  ظرفیت های  افزایش  گفت:  و  برشمرد  مناطق  این 
موضوعات مورد تاکید رئیس جمهوری است که باید با تسهیل امور 

در جهت ارتقای امکانات و خدمات گردشگری تلاش شود.

خصوص  در  کیش  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل  برنامه  وی 
به سرمایه گذاران  یکپارچه  ارائه خدمات  برای  ایجاد شهر هوشمند 
توسعه  جهت  در  ضروری  برنامه های  از  یکی  را  وگردشگران 

گردشگری این منطقه آزاد دانست.
همایش ها  و  اجلاس ها  برگزاری  بین المللی  مرکز  به  کیش  تبدیل 
از موارد مورد اشاره دبیر شورایعالی مناطق آزاد در این نشست بود. 

در دیدار نمایندگان مجلس با انصاری لاری صورت گرفت:

برگزاری آئین تکریم و معارفه
 امام جمعه کیش

برگزاری نشست تخصصی فرصت های 
سرمایه گذاری ایران در کیش

نشست تخصصی فرصت های سرمایه گذاری ایران در جزیره کیش 
برگزار  شد. این نشست با حضور مدیران مراکز مطالعات شهرداری ها 
خارجی  و  داخلی  شرکت های  مسئولان  از  150نفر  و  دهیاری ها  و 
کیش  بین المللی  همایش های  مرکز  در  جاری  10دی ماه  یکشنبه 

برگزار گردید.
بررسی و ارزیابی روش های مختلف تامین مالی، مشاوره و همکاری 
با سرمایه  گذاران داخلی و خارجی،  در تدوین قراردادهای مشارکت 
و  داخلی  سرمایه های  جذب  و  صنعتی  و  اقتصادی  توسعه  راه های 
خارجی، بررسی زمینه های همکاری و سرمایه گذاری در حوزه صنعت 
و معدن، مدیریت شهری، کشاورزی و خدمات، عقد تفاهم نامه برای 
اجرا و جذب ایده ها، طرح ها و پروژه های مشارکتی و انعقاد تفاهم نامه 
برای جذب سرمایه گذار داخلی و خارجی محورهای اصلی برگزاری 

این همایش بود.
و  دهیاری ها  سازمان  همکاری  با  همایش  این  است  گفتنی 
مازندران، سیستان و  تهران،   استان های  استانداران  و  شهرداری ها 

بلوچستان، هرمزگان، ایلام، کرمان و البرز برگزار شد.

آئین تکریم از حجت الاسلام و المسلمین علیدادي امام جمعه سابق 
امام  حسن زاده،  احمد  المسلمین  و  الاسلام  حجت  معارفه  و  کیش 
دبیر  و  رئیس جمهور  مشاور  بانک  مرتضی  حضور  با  کیش  جمعه 
شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، محمد ابراهیم انصاری لاری 
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش، علیرضا جعفری هرندی معاون 
معاونین  اقتصادی و  آزاد و ویژه  توسعه مدیریت شورایعالی مناطق 
مرکز  فارس  خلیج  سالن  در  کیش  آزاد  منطقه  سازمان  مدیران  و 

همایش های این منطقه برگزار شد.

مشاور رئیس جمهور در سفر به کیش مطرح کرد: 

لزوم توسعه گردشگری دریایی با جزیره هندورابی

مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی 
و ویژه اقتصادی در سفر دو روزه خود به جزیره کیش از توسعه 

گردشگری دریایی بین بنادر جنوبی کشور خبر داد.
مرتضی بانک با اشاره به آمارهای صادرات و اشتغال مناطق آزاد 
گفت: در حال حاضر 265هزار نفر در مناطق آزاد و 180هزار نفر 
در  هستند.  کار  به  مشغول  کشور  اقتصادی  ویژه  مناطق  در  هم 
جزیره کیش، تنها در حوزه گردشگری 6هزار نفر فعالیت دارند که 
با توجه به توسعه بندر و فرودگاه کیش به زودی شاهد افزایش 

آمار اشتغال در این جزیره هستیم.
مشاور رئیس جمهور اظهار داشت: در چهار سال گذشته بالغ  بر 2 و 
نیم میلیارد دلار کالا از مناطق آزاد صادر شده است که در سال 92 
این رقم 190میلیون دلار بود؛ در حالی که در سال 96 در این حوزه 
در کمترین حالت این رقم به یک میلیارد دلار می رسد. این آمار 
در مناطق ویژه اقتصادی بالاتر است، به طوری که در چهار سال 

گذشته 77میلیارد دلار صادرات از این مناطق انجام شده است.
وی در خصوص میزان واردات در مناطق آزاد نیز گفت: در چهار 
سال گذشته میزان واردات 18میلیارد دلار بوده که بیشتر این آمار 
مربوط به واردات مواد اولیه مورد نیاز کارخانه های بزرگ از قبیل 

پتروشیمی و فولاد بوده است.
مشاور رئیس جمهور همچنین از راه اندازی سامانه یکپارچه گمرکی 
تا پایان سال در تمامی مناطق آزاد خبر داد و تاکید کرد: این سامانه 
در منطقه آزاد اروند راه اندازی شده و به زودی تمامی مناطق آزاد 
از این امکان برخوردار می شوند که با حذف دخالت های انسانی در 
خصوص واردات و صادرات مناطق آزاد همه اقدامات شفاف و به 

صورت سیستماتیک انجام شود.
هدف  و  راهبرد  مهم ترین  ادامه  در  آزاد  مناطق  شورایعالی  دبیر 
اینکه  بیان  با  و  دانست  گردشگری  را  کیش  آزاد  منطقه  فعالیت 
توسعه در جزیره کیش است،  برنامه ریزی ها و  گردشگری محور 
افزود: بخش های مهمی از زیر ساخت های مورد نیاز گردشگری در 
کیش فراهم شده است. در حوزه شهری نیز اقدامات زیرساختی 

خوبی انجام شده است.

وی تاکید کرد: توسعه گردشگری دریایی و ایجاد ارتباط بین بنادر 
هماهنگی  با  موضوع  این  که  گیرد  قرار  توجه  مورد  باید  جنوبی 
سازمان بنادر و دریانوردی کشور در حال پیگیری است تا ارتباط 

کاملی بین بنادر جنوبی کشور برقرار شود.
جزیره  با  دریایی  گردشگری  است  لازم  افزود:  ادامه  در  بانک 
هندورابی تقویت شود. توسعه این جزیره از یک سال و نیم گذشته 
چرخه  به  نیز  جزیره  این  تا  شده  آغاز  هتل  و  فرودگاه  احداث  با 

گردشگری کیش افزوده شود.
ایجاد  کالاها،  مستقیم  ورود  برای  کیش  بندر  امکانات  توسعه 
امکانات پشتیبانی و خدمات دهی در بندر کیش همزمان با احداث 

اسکله 35هزار تنی و توسعه گردشگری دریایی و هوایی از دیگر 
خبرنگاران  با  در گفت و گو  رئیس جمهور  مشاور  اشاره  مورد  موارد 

بود.
ویژه  تجاری-صنعتی  آزاد  مناطق  شورایعالی  دبیر  است  گفتنی 
اقتصادی در سفر به کیش ضمن نشست با مدیرعامل و معاونان 
جزیره  این  زیر ساختی  پروژه های  از  کیش،  آزاد  منطقه  سازمان 

دیدن کرد.
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منطقه آزاد اروند با مساحت 37400هکتار واقع در شمال 
خرمشهر  آبادان،  شهرهای  شامل  فارس  خلیج  غربی 
و مینوشهر )جزیره مینو( می باشد که در محل تلاقی دو 
در  منطقه  این  است.  واقع  کارون  و  اروندرود  رودخانه 
همجواری با کشورهای عراق و کویت است که با داشتن 
ظرفیتی از قبیل حمل و نقل جاده ای، ریلی، دریایی و هوایی 
گذشته  چند سال  در  است؛  برخوردار  ویژه ای  اهمیت  از 
شاهد رشد بسیار بزرگی در منطقه آزاد اروند و تاثیر این 
منطقه در حوزه های مختلف اقتصادی بر شهرهای آبادان 
دوران  از  خود  پیکر  بر  زیادی  زخم های  که  خرمشهر  و 
اروند  آزاد  منطقه  بی شک  بوده ایم؛  دارند،  تحمیلی  جنگ 
تاثیر بسیار بزرگی بر شکوفایی اقتصادی منطقه گذاشته 
اتباع خارجی در جهت  روادید  به حذف  توجه  با  و  است 
ورود به منطقه آزاد اروند، در آینده شاهد رونق اقتصادی 
بیشتر در این منطقه از کشور به واسطه وجود منطقه آزاد 
اروند خواهیم بود، از این رو پای صحبت های رئیس هیات 
مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد اروند نشستیم تا 
از برنامه ها و اهداف آینده منطقه جویا شویم که در ادامه 

می خوانید.

 در ابتدا باتوجه به این که شما بالاترین مرجع حوزه 
مدیریتی در منطقه آزاد اروند هستید، لطفا معرفی جامعی 
در خصوص ظرفیت ها و پتانسیل های منطقه داشته باشید؟

از  یکی  در  و  ایران  غربی  جنوب  علیه  منتهی  در  اروند  آزاد  منطقه 
حساس ترین نقاط استراتژیک کشور قرار گرفته است. این منطقه با 
کشورهای عراق، کویت و با فاصله آبی با کشورهای عربستان و امارات 
در خلیج فارس قرار گرفته است و در واقع منطقه آزاد اروند هم از لحاظ 
موقعیت جغرافیایی و استراتژیک و هم سیاسی و اقتصادی شرایط بسیار 

ویژه ای در منطقه دارد.
منطقه،  این  مرکزیت  به  300کیلومتر  شعاع  به  اروند  آزاد  منطقه  در 
بزرگترین حوزه نفتی جهان است، یعنی جنوب و جنوب غربی ایران، 
جنوب عراق، کویت، شمال عربستان و شمال خلیج فارس که منطقه 
آزاد اروند در مرکز آن قرار گرفته است و این موقعیت ثابت می کند که 

ما چه شرایط مهم و استراتژیکی در منطقه داریم.
از لحاظ اقتصادی ما یک مزیت بزرگ هم داریم و آن هم واقع شدن 
در تقاطع کریدور ترانزیت شرق به غرب و جنوب به شمال آسیا است، 
ما نام این مسیر را سوئز خشک می نامیم؛ این مسیر مهم در منطقه از 
طریق راه های زمینی، هوایی و دریایی از شرق به غرب آسیا و جنوب 
خاورمیانه به شمال قفقاز متصل می شود که این دسترسی ها موقعیت 
ویژه منطقه آزاد اروند را نمایان می کند و می توان گفت که این موقعیت 
را هیچ یک از مناطق آزاد کشور ندارند و این موقعیت مختص منطقه 

آزاد اروند است.
در برنامه های کاری ما با توجه به فرصتی های بزرگی که ما در منطقه 
انجام دادیم که  را  ایجاد زیرساخت ها  برنامه ریزی در جهت  داشتیم 
سخت افزاری  و  نرم افزاری  زیرساخت های  شامل  زیرساخت ها  این 
می باشد که زیرساخت های سخت افزاری شامل بندر، فرودگاه، جاده ها، 
کارخانجات، شهرک های صنعتی و خدمات حوزه های شهری و خدمات 
عمرانی در حوزه های عمومی و حمل و نقل عمومی و دریایی و ریلی 
که بسیار مهم هستند و باید زیرساخت های آنها تکمیل شود و یا توسعه 
پیدا کند؛ در حوزه نرم افزاری در توسعه فضای مجازی، اینترنت، فراهم 
ساختن فضاهای کسب و کارهای مجازی در منطقه زیرساخت های 
لازم را در حال آماده کردن و تهیه هستیم، در حوزه IT تاسیسات و 
امکانات زیادی در حال احداث است و اتمام شده اند؛ شبکه فیبر نوری 
توسعه  در  ما  به شکلی که  است،  احداث  در حال  منطقه  در  وسیعی 
شبکه فیبر نوری منطقه حتی اتصال این شبکه را به منازل مردم هم 
تلفن،  باکس های  یا  و  گاز  علمک های  مانند  و  کرده ایم  برنامه ریزی 
علمک فیبر نوری هم در درب منازل در منطقه آزاد اروند نصب می شود 
سال  و  امسال  طی  و  است  شده  آغاز  طرح  این  اجرای  عملیات  که 
آینده حدود بیست هزار واحد مسکونی زیر پوشش فیبر نوری خواهند 
رفت که این طرح توسط شرکت های مخابراتی، اینترنتی و IT کشور 
آزاد  منطقه  در  هستند  فعال  زمینه  این  در  که  سرمایه گذاری هایی  و 
اروند انجام شده است. زیرساخت های بسیار خوبی ایجاد گردیده و در 
حال حاضر متوسط اینترنت منطقه حدود 30مگ است، در صورتی که 

متوسط اینترنت کشور حدود 10مگ است. 
از دیگر کارهای انجام شده در منطقه آزاد اروند می توان به حوزه های 
سلامت، درمان، بهداشت و آموزش اشاره کرد که پیشرفت های بسیار 
خوبی صورت گرفته و زیرساخت های بسیار خوبی در منطقه ایجاد شده 
است و ما امیدوار هستیم که تبدیل به قطب گردشگری با محوریت 

سلامت در منطقه شویم.
منطقه آزاد اروند اخیرا روادید ورود به منطقه را برای کل اتباع خارجی به 
جز اتباع رژیم صهیونستی آزاد کرده است که این طرح براساس قانون 
مناطق آزاد کشور با همکاری نیروی انتظامی و دستگاه های امنیتی و 
اجرایی ملی اجرا شده است؛ خوشبختانه این امر مهم تحقق پیدا کرد 
و از تاریخ 16آذرماه ورود اتباع خارجی به صورت عملیاتی بدون نیاز 
اتباع کشورهای  آزاد شد و در حال حاضر هم شاهد ورود  به روادید 

خارجی به خصوص عراق به منطقه هستیم؛ به دلیل نزدیکی فرهنگی 
بین دو کشور ایران و عراق و روابط بین شهرهای مرزی این دو کشور 
و حتی خویشاوندی بین ساکنین منطقه آزاد اروند با مردم بصره عراق 
که خوشبختانه در این مدت که رفت و آمدها بین دو کشور انجام شده 
است باعث رونق کسب و کار و بازار در منطقه شده است و این رونق 
کسب کار باعث رضایتمندی مردم منطقه گردیده است و ایجاد اشتغال 
خوبی را در منطقه به همراه داشته است و قطعا ما در آینده نزدیک 
زیرساخت های لازم را در حوزه گردشگری سلامت را هم ایجاد خواهیم 
کرد. تعدادی از طرح ها به اتمام رسیده و تعدادی طرح هم در حال انجام 
است و بی شک این حوزه در منطقه آزاد اروند حوزه پر رونقی خواهد شد 
و به تبع ایجاد این ظرفیت ها، حوزه های دیگر گردشگری در منطقه نیز 
تقویت خواهد شد و گردشگری یکی از اهداف بزرگ ما است و یکی از 
شاخه های بسیار مهم اقتصادی در خصوص اشتغال زایی در کنار بازدهی 

بسیار بالای اقتصادی در منطقه است.
منطقه آزاد اروند با مردمان جنوب عراق که اکثرا شیعه هستند ارتباطات 
تاریخی بسیار بزرگی دارد و ما سالانه شاهد رفتن چندین میلیون مسافر 
به عراق از منطقه آزاد اروند در طول سال و به خصوص در ایام اربعین 
هستیم و این ارتباط باعث ایجاد ارتباط بسیار خوب و تنگاتنگی بین 
مردمان این دو منطقه شده است و با حذف روادید، تردد مردمان جنوب 
عراق هم برای تجارت و هم خرید به منطقه آزاد اروند بسیار چشمگیر 

بوده است.
در مجموع منطقه آزاد اروند در حوزه های مختلف مانند صنعت، تجارت و 
ترانزیت زیرساخت های بسیار خوبی دارد، در این منطقه در حوزه صنعت 
دو شهرک صنعتی وجود دارد که در حال توسعه هستند و بخش های 
مختلف صنعتی در این مناطق وجود دارد، از صنایع سنگین تا صنایع 
غذایی و ساختمانی فعال هستند. در حوزه خدمات عمومی و خدمات 
شهری زیرساخت های بسیار خوبی در حال ایجاد است؛ همچنین در 
این راستا، شهرداری های شهرهای واقع در منطقه کمک های بسیار 
خوبی را از منطقه آزاد اروند دریافت کرده اند و در آینده دریافت خواهد 
کرد تا انشاا... طرح های خدمات شهری را با کمک شهرداری ها انجام 
دهیم و تامین اعتبار خوبی در این حوزه برای شهرداری ها در منطقه آزاد 
اروند داریم تا بتوانند خدمات بهتری را به شهروندان منطقه ارائه دهند.

 برنامه های شما در ایفای نقش اثربخش در توسعه 
اقتصاد محلی در منطقه با توجه به ظرفیت های بزرگی که 

در آبادان و خرمشهر وجود دارد، چیست؟
بحث اشتغال در منطقه سه وجه دارد، اشتغال پایدار که عمدتا توسط 
کارآفرینان و صنایع فعال در منطقه ایجاد می شود، مانند کارخانه هایی 
پالایشگاه های  راه اندازی هستند،  یا  و  احداث  در حال  منطقه  در  که 
کوچک در منطقه ، کارخانجات فولاد منطقه که اولین کارخانه فولاد 
اول  معاون  دکتر جهانگیری  آقای  توسط  پیش  که چندی  بود  اروند 
محترم رئیس جمهور افتتاح شد و به بهره برداری رسید که در فازهای 
بعدی تا دو و نیم میلیون تن برنامه تولید دارد؛ کارخانه فولاد جهان آرا که 
دو فاز تولید یک و نیم میلیون تنی برای تولید ورق عریض فولادی دارد 
که فاز اولش انشاا... تا پایان سال 97 و یا اوایل سال 98 به بهره برداری 
خواهد رسید؛ در مجموع صنایع منطقه رو به فعال شدن هستند و به 
طور حتم این صنایع اشتغال های پایدار و خوبی را ایجاد خواهند کرد. در 
حوزه تجارت، ترانزیت و بازرگانی هم مشاغل پایداری در منطقه ایجاد 
شده است که در حوزه توسعه بازار با محوریت گردشگری نیز مشاغل 
پایداری را ایجاد خواهد کرد؛ در این حوزه چندین طرح احداث هتل 
و بازار در منطقه آغاز شده، همچنین برپایی جشنواره های مختلف در 
منطقه آزاد اروند در جهت رونق بیشتر بازارها برگزار شده و می شود. 
خوشبختانه شاهد هستیم که کار، تجارت و بازرگانی در منطقه در حال 
رونق گرفتن است که خود این امر باعث ایجاد اشتغال و گردش کسب 
و کار خوبی در منطقه خواهد شد که بی تردید باعث مهاجرت مثبت 
به منطقه هم خواهد شد و ما همین حالا هم شاهد مهاجرت مثبت به 

منطقه به دلیل توسعه اقتصادی و تجاری در منطقه هستیم. 
اختصاص طرح واردات مواد اولیه و مصرفی مورد نیاز منطقه که دولت 
نیاز  مورد  مواد  برای  کالا  دلار  حدود 700میلیون  که  کرده  تصویب 
مصرفی منطقه بوده است که شامل 400میلیون دلار برای خود منطقه 
و 300میلیون دلار برای کالاهای همراه مسافر سالیانه اختصاص یافته 
است که ما باید با کمک تجار و بازرگانان منطقه زیرساخت های این 
حوزه را ایجاد کنیم و از این ظرفیت نهایت استفاده را برای رونق کسب 
و کار برای مردم منطقه ببریم. محصور شدن منطقه و استقرار گیت های 
ورودی و خروجی گمرک در منطقه کمک بسیار بزرگی به رونق بازار، 
کسب و کار و تجارت در منطقه کرده است، با کنترل های خوبی که 
دستگاه های نظارتی دارند، رضایت مندی در منطقه به نسبت سال های 
گذشته بسیار بیشتر شده است، گرچه نواقص و کمبودها زیاد است و 
قطعا به سادگی و به زودی نواقص رفع نخواهد شد و ما باید کارهای 
زیادی در این خصوص انجام دهیم، ولی رونق کسب و کار بی شک 
میزان زیادی از امکانات را همراه خودش خواهد آورد و امیدواریم با 
رونق کسب و کار زیرساخت های عمومی هم در منطقه ایجاد شود، 
بخش خصوصی هم در این زمینه با سازمان همکاری هایی بسیار خوبی 
دارد و اعتبارات عمرانی منطقه هم برای ایجاد زیرساخت های رفاهی و 

عمومی منطقه هزینه خواهد شد. 

 نقش منطقه آزاد اروند در روند بازسازی شهرهای 
محسوب  منطقه  محدوده  جزء  که  خرمشهر  و  آبادان 
می شوند و با وجود گذشت سالیان زیادی از جنگ هنوز 

هم با مشکل مواجه هستند، چیست؟
بی تردید رونق کسب و کار باعث رونق ساخت و ساز هم خواهد شد، 

گفت وگو: حسین مرادی

در خرمشهر و آبادان قبل از توسعه اخیر منطقه آزاد اروند، ارزش املاک 
و دارایی های مردم منطقه بسیار پایین بود، با شروع به کار منطقه آزاد 
اروند و رونق کسب و کار و توسعه زیرساخت ها، املاک و دارایی های 
مردم منطقه ارزش زیادی بدست آورده و به تعبیری اراضی مردم منطقه 
قیمت واقعی خود را پیدا کرده است، البته باید این نکته را هم بگویم که 
این گرانی اراضی به معنا تورم نیست، بلکه به دلیل توسعه منطقه ای، 

کسب و کار و درآمد مردم است.
در آبادان و خرمشهر بعد از بازسازی های پس از جنگ چون به هیچ 
عنوان هزینه ای برای نگهداری زیرساخت هایی که ایجاد شده بود، دیده 
منطقه وجود  در  کار هم  و  رونق کسب  و همچنین چون  بود  نشده 
نداشت،  اماکن عمومی و منازل مردم فرسوده شدند؛ مردم دیگر آن 
شادی قبل را نداشتند و افرادی هم که توان مهاجرت داشتند از منطقه 
مهاجرت می کردند و به شهرهای دیگر برای زندگی سفر می کردند. از 
طرفی هم دستگاه های اجرایی هم بودجه ای برای نگهداری و تعمیرات 
حوزه  در  بازسازی  از  پس  نتیجه  در  نداشتند،  عمومی شهرها  اماکن 
نگهداری شهرهای آبادان و خرمشهر موفق نبودیم و شهرداری ها هم 

درآمدی نداشتند، زیرا مردم منطقه درآمدی نداشتند. 
پس از جنگ دو قشر به آبادان و خرمشهر بازگشتند، یکی کارمندان 
افراد محلی و به نوعی اقشار بومی و  موظف در منطقه بودن و دوم 
ضعیف و مستمری بگیر، از این رو نتوانستیم پس از آن دوران کارآفرینان 
و سرمایه گذاران را برای توسعه منطقه وارد آبادان و خرمشهر کنیم و این 
یکی از مشکلاتی بزرگ در جهت رشد منفی جمعیتی در منطقه بود. پس 
از ایجاد منطقه آزاد اروند و ایجاد زیرساخت ها، شاهد مثبت شدن رشد 
جمعیتی و مهاجرت مثبت به منطقه هستیم که این نوید بسیار خوبی برای 
توسعه و آبادانی منطقه است و بیانگر این نکته است که گردش اقتصادی 
که منطقه آزاد اروند ایجاد کرده، اثر مثبتی در منطقه داشته است؛ برای 
اینکه بتوانید بهتر میزان سرمایه گذاری منطقه آزاد اروند را متوجه بشوید، 
باید این نکته را برای شما بازگو کنم، مجموع بودجه عمرانی کشور حدود 
10 تا 15درصد کل بودجه کشور است که از این میزان هم نصفش تا 
پایان سال هم محقق نمی شود، در صورتی که ما در منطقه آزاد اروند 
در حدود 75درصد درآمد منطقه را صرف ایجاد زیرساخت ها و کارهای 
توسعه  برای  بزرگی  بسیار  ظرفیت  این  می کنیم،  منطقه  در  عمرانی 

شهرهای آبادان و خرمشهر محسوب می شود؛ اگر درآمد های مناطق آزاد 
به خزانه دولت می رفت، شک نکنید که دچار همان سرنوشت می شد و 
چیزی از بودجه عمرانی نصیب آبادان و خرمشهر نمی شد، در صورتی که 
در حال حاضر 75درصد درآمدهای منطقه هزینه ایجاد زیرساخت ها در 
خود منطقه می شود؛ این یکی از مهم ترین ویژگی های مناطق آزاد در 
کشور است و این ظرفیت نیز در منطقه آزاد اروند برای شهرهای آبادان و 

خرمشهر و کل منطقه ایجاد شده است.

 منطقه آزاد اروند در حوزه تقویت روستاها و حمایت 
از جامعه روستایی در منطقه چه کارهایی انجام داده است؟

منطقه در حوزه روستایی و در جهت جلوگیری از مهاجرت روستا یی ها 
توسعه  طرح  شهرها،  در  حاشیه نشینی  مشکلات  ایجاد  و  شهرها  به 
و حدود  دادیم  انجام  بنیاد مسکن  با مشارکت  را  روستایی  و عمران 
350میلیارد تومان پروژه عمرانی در روستاهای منطقه تعریف کردیم 
و حتی روستاهایی در این طرح بودن که جزء منطقه آزاد اروند نبودند، 
و  عمومی  اماکن  و  کردیم  تعریف  طرح  این  در  را  حدود 101روستا 
مسکن  حوزه  در  حتی  و  کردیم  بازسازی  را  روستاها  زیرساخت های 
روستایی هم بنیاد مسکن بودجه تعریف شده ای را به این امر اختصاص 
داد و خوشبختانه وضعیت روستاها در حال حاضر به شکلی شده که ما 
مهاجرت از شهرها به روستاها را در منطقه داریم و حتی در بعضی از 
روستاها واقعا شرایط زیرساخت ها از شهرها هم بهتر شده است و به 

همین دلیل مردم به سمت روستاها از شهرها مهاجرت می کنند.

جامعه  و  روستاییان  برای  محلی  اقتصاد  حوزه  در   
محلی چه برنامه هایی را پیاده سازی کردید؟

در حوزه اقتصاد محلی و بومی منطقه دو موضوع وجود دارد، یک بحث 
نخیلات خرما در خرمشهر و آبادان بود، متاسفانه بعد از جنگ نخیلات 
منطقه به مقدار بسیار زیادی آسیب دیدند، هم به دلیل جنگ و بعد هم 
به دلیل شورزار ایجاد شده در منطقه و شور شدن آب های منطقه که 
مقدار بسیار زیادی آسیب دیدند، در حال حاضر طرح هایی در منطقه 
در حال اجرا است، از جمله وزارت کشاورزی و طرح 550هزار هکتاری 
رهبری در منطقه در حال اجرا است و امیدواریم که انشاا... این منطقه 

با کمک همه ارگان های مرتبط با بخش کشاورزی از این بحران خارج 
شود و به حالت معمول خود بازگردد و حوزه کشت و باغداری نخیلات 

مجددا در منطقه رونق بگیرید.

 در حوزه حمایت از صنایع دستی بومیان در منطقه 
چه اهداف و برنامه هایی در منطقه آزاد اروند وجود دارد؟

در حوزه صنایع دستی در منطقه فعالیت هایی در روستاها در حال انجام 
آسیب پذیرتر  که  خانواده هایی  که  می کنیم  تشویق  بیشتر  ما  و  است 
هستند به سمت خودکفایی و ایجاد درآمدهای مستقل حرکت کنند با 
محوریت صنایع دستی بومی که خانواده ها می توانند انجام دهند؛ حتی 
ما طرحی را با کمک بنیاد مسکن در روستاها در حال انجام داریم که 
بحث تولید برق با استفاده از پنل های خورشیدی است که مازاد برق 
مصرفی را می توانند به شبکه برق مرکزی بفروشند و درآمدزایی داشته 
باشند و امکانات و تجهیزات انرژی خورشیدی نیز به صورت شرایطی 
به روستاییان واگذار می شود و از مبلغ فروش مازاد برق تولیدی اقساط 
صنایع  جمله  از  مختلف  حوزه های  در  می شود.  پرداخت  هر شخص 
دستی و بسته بندی و به طور کل حوزه های مختلفی که خانواده ها توان 
انجام آن را دارند ما سعی کردیم که خانواده های مددجو را به سمت 
خودکفایی ببریم و با کمک کمیته امداد، بهزیستی و تشکلات خیریه ای 
که در منطقه هستند، کمکشان می کنیم تا در این حوزه ها فعال شوند.

 یکی از کارهای بزرگی که منطقه آزاد اروند در آذرماه 
سال جاری انجام داد، حذف روادید اتباع خارجی ورودی 
به منطقه بوده است، همچنین شما اعلام فرمودید که به 
زودی قرار است تردید اتباع خارجی به منطقه با اتومبیل 
پذیرد؛ در خصوص نقش  شخصی خودشان هم صورت 
گردشگری  و  اقتصادی  توسعه  در  اتفاق  این  اثربخش 
منطقه آزاد اروند کمی بیشتر توضیح فرمایید و برنامه های 
پذیرش  جهت  در  امور  این  تسریع  در  را  منطقه  آینده 

بیشتر اتباع خارجی بگویید؟
بعد از لغو روادید اتباع خارجی به منطقه، برنامه دیگری را در خصوص ورود 
اتباع خارجی با ماشین های سواری خودشان بود، پیگیری کردیم که این 

گفت وگو با اسماعیل زمانی رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد اروند:

منطقه آزاد اروند یک فرصت استثنایی و در حال شکوفا شدن است
طرح انشاا... از 22بهمن شروع خواهد شد که بیشتر شامل اهالی عراق 
و به خصوص جنوب عراق خواهد بود، زیرا ما راه ارتباط زمینی با استان 
بصره عراق داریم و فاصله زمینی مرکز خرمشهر به مرکز بصره عراق حدود 
35دقیقه و از مرز تا بصره حدود 20دقیقه است و ما در جهت سهولت بیشتر 
تردد اتباع خارجی در منطقه در حال تکمیل کردن زیرساخت های این امر 
هستیم و نیروی انتظامی در جهت ایجاد این مسئله در منطقه همکاری 
بسیار خوبی را با منطقه آزاد اروند دارد و با تکمیل زیرساخت ها، امیدواریم که 

شاهد رونق اقتصادی و گردشگری بیشتری در منطقه باشیم.

 در حوزه جذب سرمایه گذاران خارجی در منطقه آزاد 
اروند چه دستاوردهایی داشته اید؟

میزان ورود سرمایه گذاران خارجی در منطقه آزاد اروند به نسبت مناطق 
دیگر بیشتر است، ما در حال حاضر چندین پروژه سرمایه گذاری خارجی 
در منطقه داریم و بالطبع عراقی ها بیشتر علاقه مند هستند که در منطقه 
سرمایه گذاری انجام دهند؛ به دلیل شرایط اقلیمی و نزدیکی به منطقه 
برای آنها بسیار راحت است که کارخانه های خود را در منطقه ایجاد 
کنند و محصولات تولیدی در منطقه آزاد اروند را به کشور خودشان 
وارد کنند، به دلیل امنیتی که در ایران برقرار است و دسترسی بهتر به 
تامین مواد اولیه در کشور ما و همچنین وجود نیروی کاری متخصص 
منطقه  در  عراق  حدود 10سرمایه گذار  حاضر  حال  در  که  منطقه  در 
حضور دارند که سرمایه گذاری های خوبی انجام دادند؛ در حوزه مصالح 
ایجاد کرده اند و تولیدات خود را به  را  ساختمانی کارخانجات بزرگی 
کشور عراق صادر می کنند، در حوزه انرژی چندین پیشنهاد داریم که 
در حال حاضر یک شرکت آلمانی با محوریت تولید انرژی های پاک 
در منطقه کار خود را آغاز کرده است، زمین در اختیارش قرار گرفته 
و در حال اجرای پروژه است، یک شرکت دانمارکی-لهستانی هم در 
خصوص انرژی های پاک درخواست داده که زمین به این پروژه هم 
اختصاص یافته است و در حال انجام طرح مطالعاتی پروژه است، در 
حوزه های دیگر هم متقاضی زیادی وجود دارد که بعضی  ها با توجه به 
شرایط منطقه ای و بین المللی در حال بررسی شرایط حضور در منطقه 
آزاد اروند هستند و ما امیدواریم که با تثبیت اوضاع منطقه  و به خصوص 
با اتمام فتنه داعش و جنگ عراق، امنیت به کشور عراق بازگردد و 
سرمایه گذاری در منطقه با محوریت عراق رونق بیشتری بگیرد، زیرا 
عراق و سوریه بعد جنگ داخلی که داشتند یک دوران بازسازی بسیار 
بسیار  لجستیک  پایگاه  ما می توانیم یک  و  داشت  را خواهند  بزرگی 

بزرگ و قوی برای عراق و سوریه و کشورهای منطقه باشیم.

نگاه  با  ما  کشور  در  که  ظرفیت هایی  به  عنایت  با   
سلامت  توریسم  دارد،  وجود  گردشگری  حوزه  به 
خصوص  این  در  اروند  آزاد  منطقه  ظرفیت های  است؛ 
است.  زیاد  بسیار  عراق  کشور  با  همجواری  به  توجه  با 
هدفگذاری هایی که شما در منطقه آزاد اروند در خصوص 
امر  این  در  زیرساخت ها  ایجاد  در  جذب سرمایه گذاران 

داشته اید چه بوده است؟
ما از چند سال پیش که کار را در منطقه آغاز کردیم در حوزه های مختلف 
راهبردهایی را تعریف کردیم؛ در حوزه سلامت یک راهبرد عمومی تعریف 
کردیم که بخش مهمی از این راهبرد به حوزه گردشگری سلامت مربوط 
می شود، البته لازم به ذکر است که بگویم در این راهبرد اصل موضوع 
بحث سلامت شهروندان خود منطقه است. در راهبرد پیش بینی شده، قرار 
شد که ما در منطقه آزاد اروند به ازای هر 500نفر یک تخت بیمارستان 
داشته باشیم که استاندار کشور در حال حاضر هر هزار نفر یک تخت 
بیمارستانی است، به تبع این هر 500نفر یک تخت بیمارستانی، بی تردید 
یک ظرفیت مازاد است؛ در واقع برنامه بلندمدت ما این است که این مازاد 
تخت در اختیار بخش توریسم درمانی در منطقه قرار بگیرد و استفاده 
شود، در این راستا بخش خصوصی را تشویق به سرمایه گذاری در حوزه 
سلامت کردیم و در حال حاضر هم بخش خصوصی در این زمینه فعال 
است و چند طرح بیمارستانی و کلینیک های تخصصی در منطقه توسط 
بخش خصوصی در حال احداث است. در کنار این کار، بیمارستان های 
موجود در منطقه را تجهیز و بهسازی کردیم و چند بیمارستان تخصصی 
آینده به هدف گذاری هر  تا 3سال  در منطقه در حال احداث داریم و 
500نفر یک تخت در منطقه آزاد اروند خواهیم رسید و حتی شاید از این 

میزان هم عبور کنیم.

 در حوزه گردشگری با توجه به ظرفیت هایی که در 
منطقه آزاد اروند وجود دارد از جمله گردشگری آبی، چه 
برنامه ها و طرح هایی در خصوص ایجاد زیرساخت ها اعم 
از هتل و مراکز اقامتی و اماکن گردشگری در منطقه دارید؟

در منطقه آزاد اروند در حدود 150کیلومتر ساحل رودخانه ای وجود دارد 
در نتیجه در حوزه گردشگری آبی امکانات بالقوه خوبی داریم که باید 
زیرساخت های این موضوعات را آماده کنیم تا انشاا... فعالیت پیدا کند، 
ما در حال حاضر کشتی های گردشگری در منطقه داریم که بین بصره، 
خرمشهر و آبادان تردد می کنند، همچنین کشتی های مسافری داریم 
که بین آبادان و کویت در رفت و آمد هستند و با توجه به لغو روادید، 
در طول هفته برنامه ریزی کردیم تا از کویت 3کشتی مسافر به منطقه 
آزاد اروند داشته باشیم که این اتفاق روی داده و اولین کشتی از کویت 
چند روز پیش با حدود 250مسافر وارد منطقه شد و این روند به صورت 
هفته ای سه کشتی ادامه خواهد داشت و امیدواریم در آینده این اتفاق 

به هر روز یک کشتی برسد. 
در حوزه ایجاد زیرساخت های اسکه سازی و ساحل سازی، منطقه فعالیت 
بسیار خوبی داشته است، البته نیازهای بیشتری در منطقه داریم خصوصا 
در حوزه کشتی ها و امکانات تفریحی آبی که امیدواریم با مشوق هایی 

امر در منطقه مشخص کردیم، بخش خصوصی ورود  این  که برای 
بیشتری به این موضوع داشته باشد و امیدواریم که هر چه زودتر بتوانیم 
در این زمینه دستاوردهای خوبی برای توسعه گردشگری آبی در منطقه 
ارائه کنیم، ظرفیت ها در این حوزه در منطقه بسیار زیاد است و طبعا به 

رونق اقتصادی منطقه کمک خواهد کرد. 
در حوزه هتل سازی هم بخش خصوصی ورود کرده و چند سرمایه گذار 
خارجی در این خصوص وارد منطقه شده اند و زمین برای پروژه های 
اختیارشان قرار گرفته و در حال تجهیز  گردشگری و هتل سازی در 
کارگاه هستند، برای ساخت هتل های بزرگی در منطقه و خود سازمان 
هم که ساختمان فعلی مرکزی در منطقه که در واقع هتل آبادان بوده را 
تخلیه خواهیم کرد، زیرا ساختمان مرکزی و سالن همایش های منطقه 
را ساخته ایم و هتل آبادان را نیز با همکاری با بخش خصوصی مشارکت 
خواهیم کرد و مجددا به هتل تبدیل خواهیم نمود و اولویت ما در این 

خصوص ورود بخش خصوصی در حوزه گردشگری و هتلداری است.

 یکی از مواردی که باعث ایجاد حاشیه های زیادی 
در رسانه ها در خصوص منطقه آزاد اروند شده بود، بحث 
محصور نبودن منطقه و موارد مربوط به گیت های گمرکی 
بود، البته بحث محصور کردن شهرهای آبادان و خرمشهر 
در منطقه خودش بسیار کار مشکل و حاشیه سازی بود، 
در این خصوص چه اقداماتی در منطقه آزاد اروند صورت 

گرفته است؟
بحث محصور کردن منطقه تحقق پیدا کرده، ما در حدود 36کیلومتر 
حصارکشی داشته ایم و این پروژه تکمیل شده و مابقی فضاهای منطقه 
به وسیله آبراه ها و تالاب ها به شکل طبیعی محصور است و منطقه در 
حال حاضر کاملا محصور شده و گیت های گمرک هم مستقر شده اند، 
گیت های دائمی ما مثل گیت آبادان، گیت امام صادق و همچنین گیت 
امسال تحویل گمرک  پایان  تا  انشاا...  نیز  ماهشهر و جاده خرمشهر 
حال  در  گمرک  که  کنم  اعلام  هم  را  نکته  این  باید  البته  می شود، 
حاضر هم در این مناطق در گیت های موقت مستقر است تا گیت های 
دائمی که در حال ساخت داریم، تمام شود و تحویل این عزیزان شود 
و هم اکنون هم گمرک جمهوری اسلامی در مبادی ورودی و خروجی 
منطقه آزاد اروند مستقر است و گمرک جمهوری اسلامی در منطقه 
آزاد اروند یک سامانه بسیار پیشرفته پیاده سازی کرده که توسط مرکز 
پژوهش ها برنامه ریزی و پیاده سازی شده است و به صورت پایلوت در 
منطقه آزاد اروند با مشارکت گمرک جمهوری اسلامی و منطقه آزاد 
اروند پیاده سازی شده و امیدواریم که جناب آقای کرباسیان وزیر محترم 
اقتصاد برای افتتاح این سامانه به زودی در منطقه حضور پیدا کنند. این 
سامانه بسیار پیشرفته است و یکی از مهم ترین ویژگی هایی که دارد این 
است که آنلاین تمامی ورودی ها و خروجی ها منطقه را رصد می کند و 

در اختیار مسئولین مربوطه به صورت لحظه ای قرار می دهد.

 یکی از موضوعاتی که شاید قبلا در مناطق آزاد کشور 
خیلی توجه ای به آن نمی شد ، بحث تعاملات و ارتباطات 
مثبت با نمایندگان محترم مجلس در حوزه های انتخابیه 
مناطق آزاد کشور بود؛ با توجه به مسائل و موارد مختلفی 
که ما در مناطق آزاد داریم که نیازمند تائید مجلس شورای 
اسلامی است، بحث شناخت و تعامل با نمایندگان محترم 
مجلس در خصوص ظرفیت های ایجاد شده در کشور به 
خصوص  این  در  است؛  مهم  بسیار  آزاد  مناطق  واسطه 
در  و  اروند  آزاد  منطقه  نمایندگان حوزه  با  تعاملات شما 

مجموع مجلس شورای اسلامی چگونه است؟
نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی کمک بسیار خوب و بزرگی 
برای ما هستند، زیرا دسترسی این عزیزان به مسئولین ملی کشور 
بسیار راحت است و از این رو کمک های بسیار موثری می توانند به 
ما و مردم منطقه برای اجرای پروژه ها و پیش بردن اهداف منطقه 
داشته باشند. خوشبختانه تاکنون هم همکاری ما با عزیزان نماینده 
مجلس بسیار خوب بوده، در منطقه ما 4نماینده داریم که کمک های 
بسیار خوبی با ما داشته اند و امیدواریم این همدلی بین ما نمایندگان 

مجلس باعث خیر و برکت برای مردم منطقه بشود.

 در خصوص پیوستن اروندکنار و چوئبده به منطقه 
پایین  و سطح  معیشتی  به مشکلات  توجه  با  اروند  آزاد 
ایجاد  به حساسیت های  نگاه  با  و  مناطق  این  زندگی در 

شده، چه اقداماتی صورت گرفته؟
در حال حاضر 90درصد جمعیت آبادان و خرمشهر داخل منطقه آزاد 
اروند و 10درصد خارج از منطقه آزاد هستند که همان اهالی محترم 
اروندکنار و چوئبده و مسیر کارون در خرمشهر می باشند، این در واقع 
بیشتر درخواست مردم منطقه است که  این  تبعیض است،  نوع  یک 
امیدواریم که این  نمایندگان محترم مجلس هم پیگیری می کنند و 
موضوع هم رفع شود تا مردم و مسئولین محترم این مناطق هم از 
بلاتکلیفی خارج شوند، زیرا ادارات در حوزه شهرستان اداره می شوند و 
این دوگانگی باعث ایجاد مشکلات و سردرگمی هم برای مردم و هم 
برای مسئولین محترم منطقه می شود و اگر این موضوع یکپارچه شود 
خیلی از این مشکلات رفع می گردد و نمایندگان محترم هم دنبال این 
موضوع هستند و امیدوارم که به نتیجه برسند، در این خصوص مصوبه 

دولت را نیاز داریم که امیدواریم این اتفاق هم به زودی رخ دهد. 

 میزان صادرات کالای تولیدی در منطقه با واردات 
محصولات چه ترازی در منطقه آزاد اروند دارد؟

ما در سال در حدود دو میلیارد دلار صادرات از منطقه داریم که از این 

میزان حدود یک میلیارد و دویست میلیارد دلار از مرز شلمچه است 
و مابقی از گمرکات آبی منطقه صورت می گیرد، این عدد بدان معنی 
نیست که کل این صادرات به منطقه مربوط می شود و در حدود 10 
تا 20درصد از این میزان مربوط به صادرات محصولات تولید شده در 
منطقه آزاد اروند است و مابقی تولیداتی است که از سرزمین اصلی 
وارد منطقه می شود برای صادرات به کشورهای همسایه. در خصوص 
واردات هم تقریبا ما همین میزان واردات را داریم ولی اتفاقی که رخ 
می دهد بیشتر بحث واردات به سرزمین اصلی است و مربوط به گمرک 
جمهوری اسلامی می شود و خیلی به منطقه مربوط نیست، چون بندر 
خرمشهر تخفیفات ویژه ای در خصوص واردات کالا دارد، مقدار زیادی 

از کالاهای وارداتی از آن نقطه وارد کشور می شود.

 از دیدگاه شما نقش اقتصادی مناطق آزاد در اقتصاد 
کلان کشور چیست؟

در اقتصاد کلان کشور به خصوص در زمان تنگناهای بین المللی وجود 
مناطق آزاد بسیار می تواند موثر باشد، اگر ما بتوانیم خوب در مناطق 
باشند  پنجره هایی  مناطق می توانند  این  واقع  در  کنیم،  مدیریت  آزاد 
برای تجارت بین المللی و پیوند خوردن به اقتصاد جهانی و این امر 
به ما بستگی دارد که چه مقدار بتوانیم از این فرصتی که در دنیا در 
قرار گرفته،  آزاد  مناطق  بین المللی  اتحادیه های  و  آزاد  مناطق  اختیار 
استفاده کنیم. متاسفانه در کشور ما یک مقداری منطقه آزاد ستیزی 
باب شده، حال به این معنا که می گویند مناطق آزاد مرکز قاچاق هستند 
و این دست مسائل، در صورتی که همه ما و مسئولین می دانیم که 
آزاد نیست و این امر درست نیست  قاچاق مبادری ورودیش مناطق 
که به واسطه این مباحث کل مزیت هایی که مناطق آزاد برای اقتصاد 
ملی کشور دارند را زیر سئوال ببریم، مطمئن باشیم که تضعیف کردن 
از مزیت های  استفاده  نیست و بی شک  آزاد به صلاح کشور  مناطق 
مناطق آزاد بسیار می تواند در پویایی اقتصاد کشور موثر و تاثیرگذار باشد 
و باید روی مزیت های مناطق آزاد تمرکز کنیم به خصوص برای منطقه 
آزاد اروند و مردم آبادان و خرمشهر بسیار تعیین کننده و به نوعی منطقه 

آزاد اروند با سرنوشت مردم گره خورده است.

 در خصوص تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی در منطقه 
آزاد اروند چه دستاوردهایی داشته اید؟

در حال حاضر ما در حدود 300میلیون دلار صادرات محصولات تولیدی 
منطقه را داریم که این رقم چندین برابر واردات کالا به منطقه است، نه 
واردات به سرزمین اصلی، این اشتباه گرفته نشود؛ همین بخش که صادرات 
ما چندین برابر واردات به منطقه است خود یکی از مهم ترین اهداف اقتصاد 

مقاومتی در کنار اشتغالی که در منطقه ایجاد شده است، می باشد.

 با توجه به وجود زیرساخت فرودگاه آبادان در منطقه 
اختصاصی  خط  یک  ایجاد  خصوص  در  شما  اروند،  آزاد 
مصاحبه های  در  خود  متبوع  منطقه  سازمان  برای  هوایی 
شرکت  این  ایجاد  از  هدف  بودید؛  کرده  صحبت  قبلی 
و  رفته  پیش  کجا  تا  کار  انجام  مراحل  و  هوایی چیست 

سازمان چه زمانی مالک شرکت هوایی خواهد شد؟
ما مدتی است که موضوع راه اندازی یک ایرلاین را در دستور کار قرار 
دنبال  به هیچ عنوان  ما  با محوریت بخش خصوصی،  البته  داده ایم، 
با بخش خصوصی  در طرح ها  اگر  و  نیستیم  منطقه  در  تصدی گری 
شراکتی را هم انجام می دهیم بیشتر از باب حمایت از بخش خصوصی 
است، بحث داشتن ایرلاین برای منطقه آزاد اروند بسیار مبحث مهمی 
است، با توجه به وجود مسافرین بسیار زیادی که چه از داخل کشور 
و چه از کشورهای همسایه به منطقه داریم، امیدوار به راه اندازی یک 
ایرلاین هستیم که به زودی هم تحقق خواهد یافت، زیرا زیرساخت ها 
ایجاد آن هم آماده شده و شرکت هم ثبت شده و مجوزهای لازم از 
مراجع قانونی اخذ گردیده و به زودی راه اندازی خواهد شد و مطمئنا این 
ایرلاین می تواند کمک موثری به توسعه اقتصادی منطقه داشته باشد.

 اگر در چند جمله بخواهید سرمایه گذاران را به منطقه 
آزاد اروند دعوت کنید، چه صحبتی با این قشر از جامعه دارید؟
و  بزرگ  اقتصادهای  عموم سرمایه گذاران، تجار، کارآفرینان، صاحبان 
بازرگانان کشور باید بدانند که منطقه آزاد اروند یک فرصت استثنایی 
برای کشور است و این فرصت بزرگ در حال شکوفا شدن است و اگر 
سرمایه گذاران ایرانی ورود نکنند، سرمایه گذاران خارجی به سرعت این 
فرصت ها را از دست آنها خواهند گرفت و آنها محور کار در منطقه خواهند 
شد. من از سرمایه گذاران و فعالین اقتصادی داخلی می خواهم که این 
عزیزان به منطقه برای سرمایه گذاری ورود کنند تا خودشان محور کار 
و ایجاد ارزش افزوده اقتصادی برای خودشان شوند و اگر سرمایه گذار 

خارجی به منطقه وارد شد با شما سرمایه گذاران داخلی شراکت کند.

 در پایان مصاحبه اگر صحبتی دارید بفرمایید؟
توصیه من  به مردم شریف اروند این است که انشاا... با صبر و حوصله 
و پشتکار و تن دادن به کارآفرینی و خودکفایی، ایجاد درآمد و شغل 
برای خودشان و دیگران  کنند و از این مسیر مطمئن باشند که ثروت و 
درآمدشان خیلی بیشتر از ساختارهای حقوق بگیری و یا مستمری بگیری 
خواهد بود و این را بدانند که وجود منطقه آزاد اروند یک فرصت طلایی 
بزرگ است که در منطقه به وجود آمده است و مردم نباید این فرصت را 
از دست بدهند و با توجه به بسترهای بسیار خوبی که در ایجاد کارآفرینی 
در منطقه شده، به دنبال استقلال و خودکارآفرینی در منطقه آزاد اروند به 
جای انجام امور اداری و کارهای دولتی باشند تا این فرصت باعث رونق 

اقتصادی هرچه بیشتر مردم منطقه شود.
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سرلشکر رحیم صفوی دستیار و مشاور عالی مقام معظم  رهبری در بازدید از منطقه آزاد انزلی:

اتصال راه آهن به بندر کاسپین اساسی ترین فعالیت 
در راستای توسعه زیر ساخت های حمل و نقل و افزایش صادرات

معظم  فرمانده  عالی  مشاور  و  دستیار  صفوی،  رحیم  سرلشکر 
از زیر ساخت های تجاری، گردشگری،  مجتمع بندری  کل قوا 
در  و  کرده  بازدید  انزلی  آزاد  منطقه  تجارت  فاز  و  کاسپین 
نشست مشترک با معاونین و مدیران سازمان به منظور بررسی 
اقتصادی،  توسعه  در  منطقه  این  ظرفیت های  از  بهره مندی  و 

برنامه های اقتصاد مقاومتی و افزایش صادرات حضور یافت.

یحیی  نشست سردار سرلشکر سید  این  در  گزارش  این  بر  بنا 
اساسی ترین  را  کاسپین  بندر  به  راه آهن  اتصال  صفوی،  رحیم 
فعالیت در راستای توسعه زیر ساخت های حمل و نقل و افزایش 
در  اهمیت  حائز  نکات  از  یکی  کرد:  اعلام  و  دانست  صادرات 
مجتمع  و  بوده  آن  به  راه آهن  اتصال  رفته،  پیش  بنادر  توسعه 
بندری کاسپین با بهره مندی از زیرساخت و پسکرانه مناسب و 

از  انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  اجتماعی  فرهنگی  معاون 
افزایش ۶۰درصدی تعداد گردشگران ورودی به فاز تجارت 
و گردشگری این منطقه طی نه ماهه سال جاری در قیاس 

با مدت مشابه خود در سال ۹۵ خبر داد.
مجید فاتحی، معاون فرهنگی اجتماعی گردشگری سازمان 
منطقه آزاد انزلی با بیان اینکه این رشد در دو حوزه گردشگر 
داخلی و خارجی حاصل شده، اظهار داشت: از ابتدای فروردین 
لغایت پایان آذرماه سال ۹۶، تعداد گردشگران ایرانی ورودی 
فاز تجارت و گردشگری منطقه آزاد انزلی تعداد ۴میلیون و 
۴۶۰هزار و ۳۳۵بوده است، در حالی که این رقم در نه ماه 

سال گذشته ۲میلیون و ۷۹۵هزار و ۲۱۳نفر بوده است.
آزاد  منطقه  سازمان  گردشگری  اجتماعی  فرهنگی  معاون 
انزلی مجموع گردشگران داخلی و خارجی نه ماه سال ۹۶ را 
بالغ بر ۴میلیون و ۴۶۲هزار نفر اعلام کرد و افزود: طی این 
مدت ۴۰۴۶۳۹نفر در هتل ها و اماکن اقامتی محدوده منطقه 
اقامت کردند که در برابر ۳۷۴۹۴۲نفر مدت مشابه سال ۹۵ 

بیانگر افزایش ۸درصدی است.
وی در خصوص گردشگران خارجی ورودی به این منطقه 
این  از  ۱۸۵۹توریست  جاری  سال  ماه  نه  در  گفت:  چنین 
منطقه بازدید کرده که این رقم در مدت مشابه سال گذشته 
۱۶۶۵نفر بوده، آماری که از رشد ۱۲درصدی حضور گردشگر 

خارجی در منطقه آزاد انزلی خبر می دهد.
ایجاد  و  تسهیلات  امکانات،  توسعه  فاتحی  مجید 
مناسب  خدمات  ارائه  کنار  در  گردشگری  زیرساخت های 
فرهنگی-تفریحی  مختلف  برنامه های  برگزاری  کنار  در 
تعداد  در  ۶۰درصدی  رشد  به  دستیابی  دلایل  مهم ترین  را 
اضافه  بیان داشت و  انزلی  آزاد  به منطقه  گردشگر ورودی 
دریایی،  تفریحات  مرکز  در  جدید  جاذبه های  ایجاد  کرد: 
مجموعه  در  خدمات  و  امکانات  مجموعه  تجهیز  و  توسعه 
طرح ساحلی، اجرای طرح های متنوع زیباسازی محیطی و 
سطح  در  بوم گردی  ظرفیت های  از  بهره گیری  نورافشانی، 
روستاهای منطقه از طریق ساخت خانه بومی و پارک های 
تفریحی در کنار نوسازی مبلمان شهری از جمله مهم ترین 
زیرساخت های اضافه شده به امکانات زیرساختی گردشگری 

موجود منطقه می باشد.
منطقه  سازمان  گردشگری  اجتماعی  فرهنگی  معاون 
این  در  ایران  بانوان  گردشگری  رالی  برگزاری  انزلی  آزاد 
منطقه، برپایی نمایشگاه های تخصصی در مرکز همایش ها 
هنری،  فرهنگی،  مختلف  جشنواره های  و  نمایشگاه ها  و 
خوانندگان  کنسرت  برگزاری  همراه  به  دستی  صنایع 
دیگر  جمله  از  را  همایش ها  سالن  در  کشور  محبوب 
گردشگری  توسعه  منظور  به  که  کرد  اعلام  برنامه هایی 
ورزشی و تجاری اجرا شد و گفت: علاوه بر این، طرح های 
سازمان،  پرتال  در  تبلیغاتی  و  اطلاع رسانی  مختلف 
اجرا  به  همراه  تلفن های  مشترکین  و  مجازی  شبکه های 
درآمده و با شرکت های مسافری و تورگردان کشور برای 
های  همکاری  منطقه  به  ورودی  گردشگر  تعداد  افزایش 

خوبی صورت گرفته است.
مجید فاتحی در خصوص طرح های زیرساختی این سازمان 
برای رونق گردشگری منطقه و استان گیلان اظهار داشت: 
با  پروژه در حال احداث مجموعه آکواریوم و باغ خزندگان 
سرمایه گذاری ۲۰میلیون دلاری خارجی که در نوع خود در 
کشور بی نظیر است و طرح ساخت اسکله کشتی های تفریحی 
)مارینا( در جوار مجتمع بندری کاسپین به همراه مجتمع در 
زیرساخت های  منطقه،  دستی  صنایع  پردیس  ساخت  حال 
مهمی است که می تواند به عنوان حلقه های تکمیل کننده 
افزایش  زیرساخت های گردشگری منطقه، نقش مهمی در 
تعداد گردشگران و درآمد ارزی برای استان گیلان و کشور 

ایفا نماید.

رشد ۶۰درصدی ورود گردشگر به فاز 
تجارت و گردشگری منطقه آزاد انزلی

دکتر روهام قلیچی، مدیرعامل شرکت توسعه تجارت مدیران تعالی 
ارزیابی  شرکت  اولین  شرکت  این  اینکه  بیان  با  انزلی  آزاد  منطقه 
شرکت های دانش بنیان در سطح مناطق آزاد کل کشور می باشد، اظهار 
داشت: این شرکت که از سال ۹۵ در منطقه آزاد انزلی و با حمایت های 
بی شائبه دکتر مسرور، رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه 
بحث های  از  یکی  کننده  برطرف  نمود،  فعالیت  به  شروع  انزلی  ازاد 
مهم استان گیلان در زمینه ارزیابی فعالیت شرکت های دانش بنیان 
می باشد و در این زمینه منطقه آزاد انزلی در مناطق آزاد کل کشور، 
بنیان در  ارزیابی شرکت های دانش  تنها منطقه ای است که خدمات 

آن ارائه می شود.
وی در خصوص دلایل ایجاد مرکز تحت مدیریت خود چنین توضیح 
داد: با توجه به حجم درخواست های شرکت های مستقر در استان برای 
اخذ مجوز شرکت دانش بنیان از سوی معاونت علمی فناوری ریاست 
جمهوری ، شرکت توسعه تجارت مدیران تعالی منطقه آزاد انزلی به منظور 
از معاونت علمی و  اخذ مجوزهای لازم  با  این مسئله  برطرف کردن 
فناوری ریاست جمهوری ، در منطقه آزاد انزلی اقدام به این موضوع نمود.

از  یکی  را  بنیان  دانش  شرکت های  از  حمایت  قلیچی  روهام  دکتر 
شاخص های دستورالعمل عملیاتی نمودن اقتصاد مقاومتی اعلام کرد 
و اجرای چنین طرحی در منطقه آزاد انزلی را در جهت دستیابی به این 
شاخص حائز اهمیت عنوان نمود و گفت: با افتتاح  مرکز شکوفایی 
شرکت های نوآور و دانش بنیان در این منطقه گام بلندی در حمایت و 
هدایت شرکت های دانش بنیان و به ویژه تجاری سازی ایده های جدید 
در حوزه صنعت و حتی خدمات در چارچوب مزایا و معافیت های قانونی 

منطقه آزاد انزلی فراهم شده است.
وی انعقاد تفاهم نامه سازمان منطقه آزاد انزلی با صندوق شکوفایی و 
نوآوری در راستای سرمایه گذاری خطرپذیر را در جهت توسعه و تعالی 
در  فعال  برای شرکت های  افق های جدید  ترسیم  و  مسیر طی شده 
منطقه بسیار مفید ارزیابی کرد و گفت: علی رغم اینکه ۶۲شرکت دانش 
بنیان در استان فعالیت می کنند، اما نیازمند افزایش تعداد این شرکت ها 
هستیم، به همین منظور در راستای همکاری با سازمان منطقه آزاد 
نظر  مورد  شاخص های  ترویج  و  آموزش  ما  شرکت  رویکرد  انزلی، 
معاونت علمی فناوری ریاست جمهوری به شرکت های فعال در منطقه 
و استان جهت تسهیل و تسریع در اخذ مجوز دانش بنیان نیز بوده است.
با  انزلی  آزاد  منطقه  تعالی  مدیران  تجارت  توسعه  مدیرعامل شرکت 
تصریح بر این که چنین مجموعه و ساز و کاری در مناطق آزاد دیگر 
موجود نمی باشد، اضافه کرد: با استقرار شرکت های کار آفرین در این 

از سوی شرکت توسعه تجارت مدیران تعالی منطقه آزاد انزلی صورت پذیرفت:

ارائه خدمات ارزیابی شرکت های دانش بنیان برای اولین در مناطق آزاد ایران

مرکز، علاوه بر تامین امکانات و مکان لازم برای فعالیت، سرمایه لازم 
نیز از سوی سازمان و صندوق های سرمایه گذاری خطرپذیر تضمین 
شده، موضوعی که در آینده اثرات مثبت خود را در مسیر شکوفایی 

شرکت های دانش بنیان استان بروز خواهد داد.
قلیچی ضمن اشاره به این که شرکت متبوع وی سی و سومین شرکت 
تائید شده جهت کارگزاری ارزیابی شرکت های دانش بنیان می باشد و 
هم اکنون علاوه بر گیلان به عنوان هاب منطقه ای، به شرکت های 
اردبیل  بنیان در استان های مازندران،  علاقه مند به اخذ مجوز دانش 
و زنجان خدمات ارائه می دهد، در رابطه با فرآیند اخذ مجوز شرکت 
دانش بنیان از معاونت رئیس جمهوری، چنین توضیح داد: شرکت های 
علاقه مند با پر کردن فرم های مندرج در پرتال معاونت علمی فناوری 
ریاست جمهوری، وارد فرآیندی می شوند که در پی آن کارگروه معاونت 
در این زمینه درخواست مزبور را بررسی کرده و در صورت تائید، آن را 
به شرکت های ارزیاب ارجاع می دهند و کارگزارها موظفند ظرف ۳۰روز 
مورد  براساس شاخص های  ادعاهای مطرح شده  ارزیابی مشاهده ای 

نظر معاونت انجام و اعلام نتیجه نمایند.
انزلی  آزاد  منطقه  تعالی  مدیران  تجارت  توسعه  شرکت  مدیرعامل 
کارکردهای  با  شرکت  یک  الزاما  بنیان  دانش  شرکت  کرد:  اضافه 
تکنولوژی های مدرن نیست، بلکه شرکت هایی که براساس یک الگوی 
دانش بنیان اقدام به تسهیل یک فرآیند و یا ایجاد یک روش جدید 
و تولید ارزش بر پایه دانش می کنند، می توانند مجوز فعالیت به عنوان 

شرکت دانش بنیان را دریافت نمایند.
و  نوآوری  پایه  بر  فعال  ۴۰شرکت  از  بیش  هم اکنون  است  گفتنی 
دانش بنیان در منطقه آزاد انزلی جذب شده که شرکت های نو پا در 
ابتدای فعالیت می توانند از امکانات مرکز ایجاد شده استفاده و پس از 
تکمیل فرآیند تجاری سازی نسبت به ایجاد مستقیم واحد های صنعتی 
و خدماتی اقدام نمایند. از سوی دیگر با حمایت سازمان کنسرسیوم 
دانش محور کاسپین منطقه آزاد انزلی که متشکل از شرکت های دانش 
بنیان و کارآفرین می باشد، در سطح منطقه در حوزه مدیریت صادرات 

مشغول فعالیت می باشد.

با ورود چهار و نیم میلیون گردشگر در نه ماه امسال

قرار گرفتن در مسیر کریدور شمال-جنوب )نستراک( از شرایط 
لازم جهت اتصال راه آهن به منظور تکمیل زنجیره حمل و نقل 

ترکیبی بهره مند است.
وی در ادامه با اشاره به سیاست دولت تدبیر و امید در برنامه 
اجرای  با  صادرات  افزایش  کرد:  خاطرنشان  توسعه  ششم 
کشورهای  بازار  از  بهره گیری  و  مقاومتی  اقتصاد  سیاست های 
حاشیه خزر از نکاتی است که با بهره گیری از ظرفیت های این 
منطقه و مجتمع بندر کاسپین تحقق می یابد و تاکنون در زمینه 
و  داشته  مناسبی  پیشرفت  انزلی  آزاد  منطقه  صادرات  افزایش 
معتقدیم با افزایش میزان مشارکت مردم در توسعه همه جانبه، 
این منطقه به مرکز داد و ستد بین کشورهای حاشیه خزر معرفی 

خواهد شد.
بیان  ادامه  در  قوا  کل  معظم  فرمانده  عالی  مشاور  و  دستیار 
کرد: استان گیلان یکی از استان های تولید کننده محصولات 
و  استان  کشاورزی  تولیدات  به  توجه  با  و  بوده  کشاورزی 
محصولات تولیدی واحدهای صنعتی در منطقه آزاد انزلی و قرار 
گرفتن مجتمع بندری کاسپین در مسیر کریدور نستراک، گیلان 
و این منطقه می تواند سهم زیادی از بازار کشورهای حاشیه خزر 

را به خود اختصاص دهد.
آزاد  مناطق  مهم  شاخص های  از  یکی  را  گردشگر  جذب  وی 
اعلام کرد و افزود: جذب گردشگر در منطقه آزاد انزلی با توجه به 
مدت زمان فعالیت این منطقه و ایجاد زیرساخت های گردشگری 
بسیار مناسب بوده و با توسعه زیرساخت های گردشگری، میزان 
برابر  چند  منطقه  این  به  ورودی  خارجی  و  داخلی  گردشگران 
خواهد شد و جذب گردشگر بر افزایش شاخص اقتصادی جوامع 

محلی نیز تاثیر بسزایی دارد.
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دكتر كردی در آئين كلنگ زني هتل بين المللي سدس منطقه آزاد چابهار
CHABAHARچابهار با حضور آیت الله سليماني بيان داشت:

قشم

چابهاردرآیندهنزدیکبهقطبگردشگریکشورتبدیلمیشود
شرکت در آئین کلنگ زنی هتل بین المللی سدس منطقه آزاد چابهار 
از برنامه های سفر یک روزه آیت الله سلیمانی نماینده ولی فقیه در 
استان سیستان و بلوچستان و امام جمعه زاهدان به چابهار بود. در این 
مراسم که با حضور مسئولین استان، رئیس هیات مدیره و مدیرعامل 
سازمان منطقه آزاد چابهار و مدیران و معاونین این منطقه انجام شد، 
عبدالرحیم کردی، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار با اشاره به 
آغاز پروژه ساخت بزرگترین هتل جنوب شرق کشور در چابهار گفت: 
سواحل مکران به زودی با بهره برداری از زیرساخت هایی که اکنون در 
چابهار در حال احداث است به قطب گردشگری کشور تبدیل می شود .
بزرگترین هتل جنوب شرق کشور  آغاز ساخت  به  اشاره  با  کردی 
زیربنای  با  سدس  ستاره  هتل 5  احداث  عملیات  گفت:  چابهار  در 
با  60ماه  زمان  مدت  در   B و   A 2بلوک  در  مترمربع  102هزار 
عربی  کشورهای  سرمایه گذاران  تومانی  400میلیارد  سرمایه گذاری 

در چابهار آغاز شد.
A در 23طبقه و شامل مجموعه ورزشی، سینما،  بلوک  افزود:  وی 
پارکینگ طبقاتی، شهربازی و رستوران در زیربنای 88هزار مترمربع 
و بلوک B با زیربنای 14هزار و 200مربع در 7طبقه ساخته می شود.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار اظهار داشت: مطالعات پیکره 
گردشگری از 600هکتار به 2100هکتار افزایش پیدا کرده، مشاوری 
که برای این طرح انتخاب شده که در حوزه گردشگری در کشور 
خوشنام ترین مشاوراست که امروز پروژه را از اسپانیا مدیریت می کند. 
تا  در حوزه گردشگری مدل و سبک کار تجربه های جهانی است 
و  فرهنگ  با  متناسب  از خدمات گردشگری  کیفیت خوبی  بتوانیم 
مباحث مربوط به استاندارد و کیفیت بین المللی ارائه بدهیم، انشالله 

این طرح تا پایان سال آماده خواهد شد.
رئیس هیات مدیره سازمان منطقه آزاد چابهار خاطرنشان کرد: در سال 
اخیر مجوز ساخت 5هتل جدید در منطقه آزاد چابهار صادر شده که 
امیدواریم با ساخت آنها تحول بزرگی را در صنعت گردشگری سواحل 

مکران برای جذب حداکثری توریست داخلی و خارجی شاهد باشیم.
کردی همچنین افزود: مجوز راه اندازی ایرلاین منطقه آزاد چابهار 
موسوم به آسان جت نیز در هفته اخیر صادر شده و به زودی فایناس 
ایرباس و  برای خرید 5فروند هواپیما  برزیلی  با طرف  این شرکت 

کوتاه برد آغاز می شود.
رئیس هیات مدیره سازمان منطقه آزاد چابهار تصریح کرد: مراکز 
هستند  احداث  حال  در  چابهار  در  تفریحی  و  گردشگری  مختلف 
شهر  احداث  کشور،  شرق  جنوب  آبی  پارک  بزرگترین  احداث  که 
دریای  سواحل  در  بوم گردی  اقامتگاه های  رویال صدف،  توریستی 
عمان و احداث 4کمپ گردشگری ساحلی در مجموع به مساحت 
8هکتار به ارزش یک میلیارد تومان در سواحل درک واقع در بخش 
و  چابهار  ساحل  کنارک،  ساحل  توسعه  کنارک،  شهرستان  زرآباد 
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ساحل روستای رمین در شرق چابهار تنها بخشی از آنها است.
به گفته عبدالرحیم کردی، چابهار و سواحل مکران با بهره برداری 
حال  در  آزاد  منطقه  در  هم اکنون  که  توریستی  زیرساخت های  از 
ساخت است و همچنین راه اندازی ایرلاین این منطقه آزاد و کاهش 
هزینه های سفر، چابهار در آینده نزدیک همچون کیش و قشم به 
قطب گردشگری کشور تبدیل می شود، چراکه به گواه کارشناسان 
زیرساخت های  که  صورتی  در  گردشگری  حوزه  صاحب نظران  و 
چابهار فراهم شود، این شهرستان مزیت رقابتی گردشگری بالایی 
دارد و در واقع جاذبه های چابهار بسیار جذاب تر و گردشگر پذیرتر از 

قطب های گردشگری کنونی ایران همچون کیش و قشم هستند.
در  خوبی  تلاش های  گفت:  چابهار  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
عملیات  آغاز  اکنون  که  هتلی  شده،  انجام  گردشگری  ساخت  زیر 
گذشته  سال  در  که  است  5هتلی  از  یکی  شده  شروع  آن  اجرایی 
من  همکاران  تلاش  است.  شده  منعقد  آن  سرمایه گذاری  قرارداد 
ایجاد  در  آینده  3سال  تا  که  است  این  سرمایه گذاران  مجموعه  و 
زیرساخت ها و امکانات گردشگری در کیفیت و استانداردی که نگاه 
مقام معظم رهبری به سواحل مکران است، میزبان شایسته ای برای 

مردم عزیز کشور باشیم.

حضرت آیت الله سليمانی نماینده ولی فقيه 
در استانچابهار، قطعه ای از بهشت است

و  سیستان  استان  در  فقیه  ولی  نماینده  سلیمانی  آیت الله  حضرت 
در  سدس،  5ستاره  هتل  کلنگ زنی  مراسم  حاشیه  در  بلوچستان 
خصوص کارها و فعالیت های انجام شده در منطقه آزاد چابهار بیان 
داشت: جناب آقای کردی از شما تشکر و قدردانی می کنیم، از زمانی 
کار شده اید همان  به  آزاد مشغول  در سازمان منطقه  که جنابعالی 
طوری که فرمودید اراضی محدوده شما از 600هکتار به 2100هکتار 
فعالیت کرد. در  باید  این  از  بنده بیش  به نظر  البته  یافته،  افزایش 
شمال کشور ظرفیت های گردشگری اشباع شده و گردشگری در آن 
منطقه حداکثر دو فصلی است اما در چابهار شما در این منطقه یک 
هتل می توانید بسازید و اسمش را بگذارید حیات جاوید چون در این 

منطقه تمام سال بهار بوده و هیچ زمستانی ندارید  .
آیت الله سلیمانی افزود: خداوند یک فضایی را در اختیار شما قرار داده 
که در این سرزمین بکر و دست نخورده است. برای آینده کشور و 
برای اقتصاد کشور باید سرمایه گذاری ها در این منطقه اتفاق بیافتند، 
اینجاست که مقام معظم رهبری موضوع توسعه سواحل مکران را 
آمادگی  و  است  بالاتر  جا  همه  از  اینجا  امنیت  زیرا  کردند،  مطرح 
از  این منطقه قطعه ای  دارد .  بالایی جهت توسعه و سرمایه گذاری 
بهشت است و این هتل با دارا بودن چیزی بیش از 20طبقه که از 
همان طبقه اول تا آخر مشرف به دریا بوده می تواند ارزش افزوده 

زیادی ایجاد کند. حضور ما فقط برای کلید خوردن این پروژه عظیم 
مسئله  هر  از  مقدم تر  منطقه  عمران  و  آبادانی  معتقدیم  زیرا  بوده، 

دیگری است .
بلوچستان گفت: وظیفه ما  استان سیستان و  نماینده ولی فقیه در 
و  عمران  مگر  فقهی  مسائل  کنار  در  است،  شهرسازی  و  عمران 
شهرسازی و آبادانی مهم نیست! هر کجای استان اگر کار اقتصادی 
انجام گرفته نماد وحدت بوده و همیشه برادران شعیه و سنی برادروار 

با هم سرمایه گذاری کرده و با هم کار می کنند. 
آیت الله سلیمانی ادامه داد: این پروژه در بستری جانمایی شده که 
بهترین پتانسیل آن مشرف بودن کامل آن به دریا است ، که می تواند 
از آن به عنوان یک جاذبه توریستی یاد کرد. این بستری که اینجا 
امروز شاهد آن بودیم یک زمین بلااستفاده بود که تبدیل خواهد 

شد به پروژه عمرانی، تفریحی و گردشگری برای استان و کشور.
ایشان گفت: اگر پروژه هایی این چنینی مثل هتل سازی در اینجا شکل 

خواهد  افزایش  ما  گردشگری  شاخص های  که  مطمئنیم  ما  بگیرد، 
یافت.  مطمئن هستم که منطقه آزاد با همین امکانات محدود که در 
اختیار دارد تا حدی که معیشت مردم تامین باشد، امنیت هم تامین 
می شود. هنگامی که چنین پروژه هایی در اینجا ساخته شود، فرهنگ ها 
متحول می شود، نگاه ها تغییر پیدا می کند و اشتغال زایی هم صورت 
می پذیرد و حتما دیگران هم برای سرمایه گذاری در منطقه ترغیب 
خواهند شد . اولین وظیفه بنده به عنوان نماینده مقام معظم رهبری در 
این استان این است که هر کجا ببینم هر کسی برای سرمایه گذاری 
انگیزه ای دارد، برای خدمت همانند برادرمان جناب آقای دکتر کردی 
و البته بنده به خاطر اندیشه ایشان است که حمایت شان می کنم و 

وظیفه خود می دانم که از چنین اندیشه هایی حمایت بکنم.
آیت الله سلیمانی گفت: مقام معظم رهبری شخصا به این منطقه توجه 
خاصی دارد و طرح توسعه سواحل مکران را مطرح و حتی از اعتبارات 
دفتر خودشان چیزی بیش از 60میلیارد برای رشد و توسعه این منطقه 

اختصاص داده اند و این نگاه بلند ایشان نسبت به آینده منطقه است .
از  خارج  در  که  سرمایه گذارانی  جذب  برای  باید  افزود:  ایشان 
دعوت  و  شوند  حمایت  تشویق  و  کرد  تلاش  دارند  حضور  کشور 
ببینند که  اگر  آنها هم  از کشور شوند .  داخل  در  به سرمایه گذاری 
مطمئنا  است،  کار  پای  در  دولت  و  گرفته اند  قرار  استقبال  مورد 
هر  شد.  خواهند  خودشان  کشور  در  سرمایه گذاری  به  علاقه مند 
کسی سرمایه گذاری کند معلوم است که به کشور و منطقه خودش 

علاقه مند است.

مشخصات هتل بين المللی سدس چابهار
 هتل 5ستاره سدس با زیربنای 102000مترمربع با سرمایه گذاری 
400میلیارد تومان در دو بلوک AوB در مدت 60ماه توسط بخش 

خصوصی ساخته خواهد شد.
 بلوکA: هتل، مجموعه ورزشی سینما پارکینگ طبقاتی شهربازی 
رستوران در زیربنای 88000هزار مترمربع شامل 23طبقه برج هتل 
در 14طبقه شامل 88اتاق 44سوئیت و 8رویال سوئیت با زیربنای 

مجموع 42400مترمربع. 
 زیر برج هتل با زیربنای 43400مترمربع شامل: مجموعه ورزشی، 
سینما، پارکینگ طبقاتی، شهربازی، رستوران،  پارکینگ طبقاتی در 

5طبقه و به تعداد 824 پارکینگ می باشد.
 خاکبرداری در مرحله تائیدیه معماری می باشد و خاکبرداری آن 

انجام شده است.
می باشد؛  7طبقه  شامل  14200متر  مجموع  زیربنای   :Bبلوک  
انبار  کاربری  با  زیرزمین  طبقه  یک  شامل:  گرفته  نظر  در  فضای 
و دو طبقه پارکینگ 3طبقه تجاری و طبقه 5 رستوران و فودکورت. 

 مجوز بلوک B صادر شده است.



هفته نامه 

اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی

 صاحب امتیاز:
 موسسه رسانه ای ریحان نفیس

 مدیرمسئول:
 محمدرضا یزدان پناه فدایی

 قائم مقام مدیرمسئول:
 علی یزدان پناه فدایی

 سردبیر: 
 حسین مرادی

 دبیرتحریریه: 
 مرضیه حسینی

 دفتر مرکزی: تهران، بزرگراه جلال آل احمد، خیابان آریافر جنوبی، خیابان پردیس 
پلاک 63، واحد 2، تلفن: 021-44232001

واحد715   سوم،  طبقه   ،B3بلوک مروارید،  ویلاهای  فردوسی،  خیابان  کیش:  دفتر   
تلفن: 076-44424999

چاپ و توزیع: ریحان، بزرگراه فتح، کیلومتر12، اول جاده سعیدآباد، شهریار، سمت چپ، مجتمع الیاف، سالن چاپ ریحان، تلفن: 021-65607917-18

FREE ZONES NEWS
Email:freezonesnews@gmail.com

JANUARY 1 - 2018 - NO 350

NEWS

Russia’s Eximbank inks 
unlimited finance deal 

with Iran

@freezonesnews1

THE PLACE TO BE

Inflation rate stands at 10% in Iran: CBI

TBY talks to Dr. Abdolrahim Kordi, 
Chairman of the Board & Managing 
Director of Chabahar Free Trade – In-
dustrial Zone Organization (CFZO), 
on 25 years in business, competitive 
advantages, and plans for the future.
 Dr. Abdolrahim Kordi
BIOGRAPHY
Abdolrahim Kordi was born in 1979 
and is an economist specialized in de-
veloping economics. He has worked 
as an expert in country planning 
and the budget department. He then 
moved to the private sector, where he 
worked mainly in the areas of invest-
ment and economic consulting. In 
2015 he was appointed to the Board 
of Directors of CFZO and as Deputy 
Managing Director for Economic and 
Investment Affairs. In 2016 he was 
appointed as Chairman of the Board 
of Directors and Managing Director 
of the organization.

 This year marks the 25th an-
niversary of CFZO. How do you 
assess its contribution to the inter-
nationalization of Iran over this 
timespan?
This is indeed the 25th year of CFZO, 
but we are at a turning point in our 
existence. In the past, Chabahar was 
only a free zone with the goal of pro-
viding services and infrastructure for 
the member societies under Chaba-
har. We supported employment and 
small businesses in the region; today, 
the perspective of Chabahar has truly 
changed. The Supreme Leader of Iran 
has prioritized the development of the 
Mokran shores, a huge project in the 
region. In addition, the government 
focuses on development of the east 
and south of Iran, and Chabahar lies 
at the crossroads of these two areas. 
After the lifting of sanctions, the in-
ternational community can again use 
Chabahar to connect East Asia to CIS 
countries and Eastern Europe. In the 
future, Chabahar will be an increas-
ingly important connection point for 
the entire world that will link the im-
portant markets of South and Central 
Asia, CIS countries, and Africa.

 What are your competitive ad-
vantages over other free zones?
The most important free zones today 
are all active in the Persian Gulf re-
gion. However, instability concerns 
have made investors change their 
minds and they now seek alterna-
tives. We are the only important free 
zone outside the Persian Gulf region, 
which is an important advantage. 
There are certain free zones in the 

The Central Bank of Iran (CBI) 
announced that the inflation rate 
for the 12-month period ended on 
the last day of the ninth Iranian 
calendar month Azar (December 
21) compared to the same period 
in the previous year hit 10 percent, 
IRIB news reported on Tuesday.
It is while the Statistical Center of 
Iran had previously put the infla-
tion rate for the 12-month period 
at eight percent.
The center has put the country’s 
inflation rate at 9.8 percent in the 
past Iranian calendar year 1395 

south of the Gulf of Oman; however, 
these do not have the market behind 
them that we have. The main advan-
tage of Chabahar is that it is the easi-
est, fastest and safest way of connect-
ing CIS countries and Afghanistan to 
free waters. Traders can benefit from 
our location and reduce the costs of 

(ended on March 20), showing 4.5 
percent drop from its preceding 
year.
It is while the CBI has put the 
country’s inflation rate at nine per-
cent during the past calendar year.
Iran, accordingly, could manage 
to experience a single-digit infla-
tion rate after 26 years in 1395.
Curbing inflation was one of the 
major promises by Iranian Presi-
dent Hassan Rouhani during his 
presidential campaign. Under the 
previous administration, inflation 
skyrocketed to cross 44%.

transportation.

 How do you assess plans to im-
prove land transportation routes 
from Chabahar?
Due to policy changes, the focus for 
the development of Iran is now on 
the east of the country. The starting 

Eximbank of Russia signed a deal on 
Tuesday with four Iranian banks in order 
to provide them with unlimited funds to 
implement projects in Iran.
The deal was signed in Moscow between 
Russia’s Eximbank and Iran’s Sepah, Par-
sian, Pasargad, and Tose’e Saderat banks, 
the Central Bank of Iran (CBI) website 
reported.
Inking this deal comes after CBI and Ex-
port Insurance Agency of Russia (EXIAR) 
signed a memorandum of understanding 
in October for financing Iranian projects.

Integration of bank card systems
Tehran and Moscow are also speculating 
to link their bank card systems and are in 
negotiations over a formal accord between 
the central banks in order to overcome le-
gal issues, Director of the Payment Sys-
tem Department of CBI Davoud Moham-
madbeigi said on Monday.
“At present, Iran has the closest ties with 
Russia in the field of international credit 
cards and good measures have been taken 
in technical terms in recent months, tests 
have been carried out less regularly due to 
some legal problems. In order for any re-
lations to be established, the two countries 
and their respective central banks need to 
reach agreements,” Mohammadbeigi said, 
as quoted by Mehr news agency.
The countries are expected to cooperate on 
magnetic cards, the official added.
“They will be normal debit cards which 
can be used by the customer abroad. With 
respect to the rate agreed upon between 
the customer and the bank, the bank pays 
the amount in a foreign currency and will 
withdraw the equal amount in rial from the 
person’s bank account,” Mohammadbeigi 
explained, while answering the question 
on whether the cooperation involves the 
currency cards or the standard ones.

point is Chabahar, and from here 
connections with Turkmenistan and 
CIS countries to the north of Iran will 
be improved. The first step in infra-
structural development is the port of 
Chabahar, which is perhaps the most 
vital construction project in Iran to-
day. In the last four years the capaci-
ty of the port has increased from 2.5 
million tons per year to 8.5 million 
tons currently. In the next 10 years 
it will reach 85 million tons and be-
come the largest port in the region. 
The first phase is almost complete 
and planning is underway for the 
second phase. For the development 
of phases three to five, we are ne-
gotiating with different companies 
and countries. The railway link from 
Chabahar to Zahedan, on the border 
with Afghanistan, is already 20% 
completed, and the next step is to link 
this railway from Zahedan to Mash-
had. The whole project will vastly re-
duce transportation time to CIS coun-
tries and, hence, costs. It will change 
the rules of the game.

 What is your outlook for the year 
ahead?
We concentrate on production line 
development and seek to complete 
the chain of products in the different 
fields that we have focused on. SMEs 
that are labor and energy intensive 
in particular have great prospects 
for developing production chains in 
Chabahar, since we have skilled labor 
and cheap energy. In the next year we 
expect to complete production chains 
for petrochemicals, steel, food pro-
cessing, and especially the fishing 
industry. Moreover, we expect to 
make progress with the development 
of hotels, housing, and entertainment 
facilities to attract more investors 
to Chabahar. Rules and regulations 
within free zones in Iran conform 
to WTO standards, and there are no 
adjustments that need to be done. 
Chabahar is a gateway to four con-
tinents and 1.5 billion consumers. 
Investors also get added value in the 
form of rebates from customs duties. 
Investors that export their goods to the 
mainland can enjoy exemption from 
customs duties to the added value 
thereof in the free zone. If they trans-
port their goods via Chabahar they 
receive discounts on road tolls and 
cheaper fuel. One of Iran›s advantag-
es is the price of energy, and investors 
seeking markets in this region cannot 
find a better place than Chabahar in 
terms of costs. We also plan to develop 
our infrastructures through PPPs.


